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Œlub wójta
w siedleckiej
katedrze.
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Wójtowie siedleccy

1580 - Stanis³aw Maciusek
1620 - Maciej Gorczyñski

1698-1710 - Pawe³ Bartnicki
1727 - Micha³owski

1740 - Kazimierz Bia³ostocki
1755 - Stefan Wakuliñski

1788 - Mateusz Syroczyñski

Po likwidacji Gromadzkich Rad Narodowych
i wprowadzeniu dwustopniowego podzia³u administracji pañstwa:

1 stycznia 1973 roku utworzony zosta³ Urz¹d Gminy Siedlce

1 stycznia 1973 - 1 listopada 1977 - Tadeusz Szczech - Naczelnik

16 listopada 1977 - 28 lutego 1985 - Andrzej Kozak - Naczelnik

1 marca 1985 - 29 czerwca 1989 - Wies³aw Mazur - Naczelnik

1 lipca 1989 - 14 czerwca 1990 - Zygmunt Wielogórski - Naczelnik

16 czerwca - 31 stycznia 1994 - Zygmunt Wielogórski - Wójt

1 luty 1994 - 13 lipca 1994 - Marek Plichta - Wójt

13 lipca 1994 - Miros³aw Bieniek - Wójt

Wykaz sporz¹dzono w oparciu o akta: AGAD, zespó³ KRSW i informacje uzyskane z Urzêdu Gminy Siedlce.
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„W Samorz¹dzie nie ma miejsca
na podzia³y i k³ótnie…”

Urodzony w 1949 roku w Pruszynie–
Pieñkach. Ostatni naczelnik gminy Siedlce
i pierwszy demokratycznie wybrany wójt.
Do pracy w samorz¹dzie przyszed³ z Urzêdu
Wojewódzkiego w Siedlcach, gdzie przez
5 lat zajmowa³ siê sportem. Swoj¹ samo-
rz¹dow¹ karierê rozpocz¹³ w 1989 roku
w gminie Siedlce, potem by³ wojewod¹ sie-
dleckim. Pracowa³ te¿ w Urzêdzie Marsza³-
kowskim. Do dziœ jego ¿ycie zawodowe jest
zwi¹zane z samorz¹dem, lecz obecnie tym
powiatowym. Od 2002 roku pe³ni³ funkcjê
wicestarosty powiatu siedleckiego ziemskie-
go, zaœ od 2006 roku do dziœ – starosty.

Jego kandydaturê na stanowisko naczel-
nika gminy Siedlce zarekomendowa³
Radzie Gminy odchodz¹cy do innej pracy
ówczesny naczelnik gminy Wies³aw Ma-
zur. Z dwóch przedstawionych kandyda-
tów wybrano jego. – Wybór Rady Gminy
uszanowa³ ówczesny wojewoda siedlec-
ki Janusz Kowalski. Moje naczelniko-
wanie trwa³o krótko, bo do wyborów
samorz¹dowych w czerwcu 1990 roku.
Potem okaza³o siê, ¿e nadal bêdê wój-
tem, choæ ju¿ z demokratycznych wybo-
rów – wspomina Zygmunt Wielogórski.
Krótki czas pe³nienia funkcji naczelnika
gminy zapisa³ siê w jego wspomnieniach
jako czas, gdy niewiele by³o mo¿na zrobiæ.
– Przydzia³y siê ju¿ skoñczy³y, wiêc ja ju¿

Zygmunt Wielogórski
niczego nie przydziela³em. Zacz¹³ siê wol-
ny rynek. By³o bardzo trudno, bo gmina
mia³a bardzo ma³o pieniêdzy. Nie by³o
rynku zleceniodawców, tylko rynek wy-
konawców. Pieni¹dze, które gmina do-
stawa od wojewody, mia³y ju¿ w momen-
cie przekazania swoje przeznaczenie.
W zasadzie nie by³o ¿adnych wolnych
œrodków na inwestycje. Problem by³ te¿
z wykonawstwem. Gdy potrzebowaliœmy,
by we wsi zosta³o wykonanych 18 przy³¹-
czy wodoci¹gowych, nieomal¿e b³aga³em
wykonawcê, ¿eby zechcia³ je zrobiæ.
Ale za rok wszystko siê ju¿ zmieni³o.

Zygmunt Wielogórski nie zmarnowa³
krótkiego okresu terminowania w gminie
jako naczelnik. Uczy³ siê administrowania,
poznawa³ ludzi i problemy ich nêkaj¹ce.
Wiele z nich zna³ dobrze, w koñcu sam by³
jej mieszkañcem. Przyda³o siê wykszta³ce-
nie prawnicze oraz umiejêtnoœæ s³uchania
ludzi i zdobywania ich ¿yczliwoœci.
– G³ówn¹ trudnoœci¹ tamtego czasu by³y
pieni¹dze. Ceny wszystkiego ros³y w taki
sposób, ¿e trudno by³o za tym nad¹¿yæ.
Obserwowa³o siê ogólne rozprzê¿enie ca³e-
go systemu. Dam taki przyk³ad: gdy zepsu-
³a siê pompa w oœrodku zdrowia w Pruszy-
nie, mogliœmy jedynie j¹ naprawiaæ œred-
nio co 2 tygodnie, nie by³o szans na to, ¿eby
kupiæ now¹ i temat za³atwiæ do koñca
– opowiada Zygmunt Wielogórski. W jego
ocenie reforma samorz¹dowa by³a jednym
z najlepszych posuniêæ ówczesnego rz¹du.
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Zygmunt Wielogórski, polski sêdzia miêdzynarodowy zosta³ zaproszony przez IWF i MKOL do sêdziowania
zawodów podnoszenia ciê¿arów podczas Igrzysk Olimpijskich w Pekinie w roku 2008.
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Zmiany ustrojowe w 1990 roku przynios³y
równie¿ wiele zmian w samorz¹dzie. Przede
wszystkim zmieni³o siê ich finansowanie, co
umo¿liwi³o samorz¹dom inwestowania w in-
frastrukturê. – Pocz¹tek lat 90.tych da³ gmi-
nie ogromny impuls do inwestowania
w rozbudowê wodoci¹gów, gazoci¹gów,
telefonizacji. W tej chwili wydaje siê to
norm¹, ¿e ka¿dy prawie dom ma bie¿¹c¹
wodê, pod³¹czenie do gazu, a wiele rów-
nie¿ do kanalizacji. Kiedyœ tego nie by³o.
Pierwsze nasze inwestycje to te wspomnia-
ne ju¿ 18 przy³¹czy wodoci¹gowych w ko-
lonii ¯abokliki i stacja uzdatniania wody
w Stoku Lackim. Musieliœmy równie¿ do-
koñczyæ rozpoczêt¹ budowê budynku
Gminnego Oœrodka Kultury w Chodowie.

W roku 1991  bud¿et gminy Siedlce by³
ju¿ 2 razy wiêkszy ni¿ w roku 1990. Zasad-
nicz¹ zmian¹ by³ równie¿ fakt, ¿e Rada Gmi-
ny mog³a sama zdecydowaæ, na co wydaæ te
pieni¹dze. Gmina Siedlce wysz³a na tych zmia-
nach bardzo dobrze, zw³aszcza ¿e by³y wów-
czas równie¿ do pozyskania pieni¹dze
zewnêtrzne – z Ministerstwa Rolnictwa,
od wojewody siedleckiego, z Fundacji Zaopa-
trzenia Wsi w Wodê. Wtedy w³aœnie najbar-
dziej siê przyda³o zdobyte wczeœniej doœwiad-
czenie. – Inni musieli dopiero uczyæ siê
zarz¹dzaæ, a my ju¿ przygotowywaliœmy
plany inwestycyjne i wkrótce zaczêliœmy
je realizowaæ. Mieszkañcy byli chêtni
do pomocy i udzia³u w nich finansowo –
wspomina by³y wójt.

Gmina zaczê³a inwestowaæ. Po stacji
uzdatniania wody w Stoku Lackim zbudo-
wano wodoci¹g dla tej wsi. Nastêpnie zbu-
dowano kolejne ujêcie wody w Ujrzano-
wie, co pozwoli³o ma budowê wodoci¹-
gów w 18 wsiach. Na inwestycje pozyski-
wano równie¿ dotacje z Ministerstwa
Rolnictwa. Gmina mia³a pieni¹dze na wk³ad
w³asny, a centralna administracja nie wtr¹-
ca³a siê w same inwestycje, wymaga³a je-
dynie ich rozliczenia. – Dziêki umiejêtne-
mu wykorzystaniu tych funduszy mo-
gliœmy jednoczeœnie inwestowaæ w ró¿-
ne dziedziny. Uda³o siê namówiæ Tele-
komunikacjê do poci¹gniêcia linii
w najwiêkszych wsiach. Dziêki wspó³-
pracy z Seminarium Duchownym

Zygmunt Wielogórski z Aleksandr¹ Klejnowsk¹
wielokrotn¹ mistrzyni¹ Europy w podnoszeniu ciê¿arów.



Iganie i Opole mia³y telefony jako
pierwsze w gminie. Dziœ to mo¿e nie
jest ju¿ tak wa¿ne, bo s¹ telefony ko-
mórkowe, ale 20 lat temu to by³ du¿y
postêp i obiekt po¿¹dania wielu ludzi
– wspomina Zygmunt Wielogórski. – Ostro
wziêliœmy siê te¿ za gazyfikacjê.
Na pierwszy rzut posz³y Stok Lacki, Gru-
bale, Osiny. Ludzie w³¹czyli siê w to po-
przez spo³eczne komitety, które by³y
spontanicznie powo³ywane, zbiera³y pie-
ni¹dze, zabiega³y o inwestycje dla swo-
jej wsi. To bardzo nam u³atwia³o dzia-
³anie, bo ludzie byli pozytywne nasta-
wieni, nie trzeba ich by³o przekonywaæ
do udostêpnienia swoich dzia³ek.

Samorz¹d inwestowa³ równie¿ w oœwia-
tê, choæ nie mówi³o siê wtedy jeszcze o prze-
jêciu szkó³. Zbudowano dwie sale gimnastycz-
ne – w Pruszynie i Stoku Lackim. Gmina ³o¿y³a
równie¿ na bie¿¹ce remonty i najpilniejsze
prace inwestycyjne w szko³ach. – Staæ nas
by³o na to – podsumowuje Zygmunt Wielo-
górski. Zaczêto równie¿ budowê i remonty
dróg gminnych, a tak¿e renowacjê dróg grun-
towych. – Mo¿na mówiæ o inwestycyjnym
szczêœciu. Wczeœniej na ka¿d¹ rzecz trze-
ba by³o u góry wyprosiæ pieni¹dze, teraz
mieliœmy swoje. Powstawa³y nowe firmy,
które by³y zainteresowane prac¹ dla sa-
morz¹dów. Rejonowe Przedsiêbiorstwo
Melioracyjne straci³o monopol na budo-
wê wodoci¹gów. Nie by³o zamówieñ pu-
blicznych, ale organizowaliœmy konkur-

sy, ¿eby unikn¹æ pomówieñ o zmowê.
To dawa³o dobre rezultaty. Wkrótce POM
¯elków zacz¹³ robiæ dla nas inwestycje wo-
doci¹gowe. Za te same pieni¹dze budowa-
liœmy dwa razy tyle. Mieszkañcy udzielali
pomocy, dop³acali do ka¿dego przy³¹cza
wodoci¹gowego, czy gazoci¹gowego.

Inn¹ cech¹ tego okresu by³a zupe³na apo-
litycznoœæ. – Nikt na to nie zwraca³ uwa-
gi. W radzie byli radni z ró¿nych opcji
politycznych, ale wszyscy zgodnie siadali
przy jednym stole, zgodnie podnosili rêce,
jak trzeba by³o przeg³osowaæ jak¹œ uchwa-
³ê. Ka¿dy z nich myœla³ o tym, ¿eby coœ
zrobiæ dla mieszkañców ze swojego okrê-
gu, a nie o rozgrywkach personalnych.

Ustawa o samorz¹dzie gminnym oraz
ustawa o kompetencjach samorz¹du gmin-
nego da³a gminom wiele praw, ale na³o¿y³a
równie¿ wiele obowi¹zków. Jednym
z nich by³o ustalenie podatku od nierucho-
moœci. Budzi³o to ogromne kontrowersje
wœród ludzi, ale jednoczeœnie pozwala³o na
za³atwienie ich wielu bol¹czek i potrzeb.
– Samostanowienie to nie to samo, co
robienie wszystkiego, co siê chce. Ramy
tego, co wolno, zakreœla prawo. Przez te
pierwsze cztery lata samorz¹du wszyscy
siê dopiero uczyliœmy. Musieliœmy siê ze
sob¹ konsultowaæ, choæby po to, ¿eby
ustalaæ stawkê podatku na podobnym
poziomie, ale tak¿e ¿eby siê od siebie
nawzajem uczyæ. By³a doœæ du¿a swobo-
da, bo wiele ustaw by³o uchylonych lub
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nie obowi¹zywa³y, wiêc trzeba siê by³o
samemu pilnowaæ, ¿eby nie zrobiæ czegoœ
wbrew prawu – wspomina Pan Zygmunt.

Zygmunt Wielogórski uwa¿a, ¿e entu-
zjazm, jaki panowa³ w samorz¹dach na po-
cz¹tku lat 90.tych ju¿ siê nie powtórzy.
Wówczas ludzi napêdza³a nadzieja na szyb-
kie zmiany i chêæ zrobienia czegoœ dla
wspó³mieszkañców. Teraz – w jego ocenie
– na pewno mamy sprawniejsze urzêdy,
lepiej wykszta³conych urzêdników. S¹ pro-
gramy rozwoju opracowane dla danej gmi-
ny na wiele lat naprzód. Gmina Siedlce mo¿e
ju¿ zaoferowaæ swoim mieszkañcom wiele
cywilizacyjnych udogodnieñ. Lecz ich ocze-
kiwania s¹ jeszcze wiêksze, czasem wrêcz
nierealne. Nie da siê w krótkim czasie do-
prowadziæ wszystkich mediów do domu
postawionego w szczerym polu, ani zbudo-
waæ doñ asfaltowej drogi. Na wszystko trze-
ba trochê poczekaæ. Postêp jest i nie da siê
go zatrzymaæ. Ludzie na wsi inaczej teraz
mieszkaj¹, inne te¿ s¹ ich potrzeby. Kiedyœ
podstawow¹ potrzeb¹ by³ dostêp do do-
brej wody, teraz ludzie walcz¹ o chodniki
w swoich wsiach, oœwietlenie, place zabaw
czy ofertê kulturaln¹. Oczekuj¹ porz¹dnych
dróg oraz sprawnej i kompetentnej obs³ugi
w urzêdzie. Chc¹ siê czuæ podmiotem, któ-
ry poprzez swoich przedstawicieli decydu-
je o tym, co siê dzieje w ich wsi. Samorz¹d
gminy Siedlce dobrze sobie radzi ze spe³-
nianiem tych oczekiwañ, ale jest to mo¿li-
we przede wszystkim dlatego, ¿e gmina ma

wielu mieszkañców i dzia³alnoœæ gospodar-
cza jej mieszkañców prê¿nie siê rozwija.
– Ka¿dy z nas musi sobie uzmys³owiæ,
¿e napêdem rozwoju s¹ podatki, które
uiszczamy. Nasi radni mog¹ teraz de-
cydowaæ, na co je przeznaczyæ, w jaki
sposób i w jakiej kolejnoœci zaspokoiæ
najpilniejsze potrzeby. Jest to najwiêk-
sza zmiana, jaka zasz³a w roku 1990
i ludzie powinni doceniaæ, ¿e poprzez
swoich radnych maj¹ teraz realn¹ mo¿-
liwoœæ wp³ywania na zaspokajanie swo-
ich potrzeb – uwa¿a Zygmunt Wielogór-
ski. – Po 22 latach kariery w samorz¹dzie
zbli¿am siê ju¿ do koñca swojej pracy. Nie
jest to ³atwa praca, wymaga wiedzy, ale
przede wszystkim du¿ej kultury, umiejêt-
noœci s³uchania ludzi, wypracowywania
kompromisu. Coraz trudniej siê pracuje,
bo ludzie maj¹ bardzo du¿e oczekiwa-
nia, uwa¿aj¹ ¿e wszystko powinni dosta-
waæ natychmiast. Rz¹d nak³ada na sa-
morz¹dy coraz wiêcej zadañ, za którymi
nie id¹ pieni¹dze. Trzeba sobie zdawaæ
sprawê z tych zagro¿eñ, bo mo¿e to
w pewnym momencie spowolniæ rozwój
lokalny, a nawet zupe³nie go zahamo-
waæ. Chcia³bym, ¿eby moi nastêpcy nie
zmarnowali tego, co uda³o nam siê wypra-
cowaæ, by przede wszystkim nie dali siê
zdominowaæ partyjnym podzia³om i k³ót-
niom. W ¿adnym samorz¹dzie nie ma
na to miejsca, tu wszyscy powinni praco-
waæ dla dobra tych, którzy ich wybrali.
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To by³y trudne czasy…

Wies³aw Mazur, obecnie zastêpca kie-
rownika Wydzia³u Dróg w Starostwie Po-
wiatowym w Siedlcach, w latach 1985-1989
by³ naczelnikiem gminy Siedlce. A czasy by³y
wówczas zupe³nie inne ni¿ dzisiaj: – Wów-
czas by³y pieni¹dze, lecz nic lub niewie-
le mo¿na by³o za nie kupiæ. Dziœ jest
odwrotnie – towaru jest w bród, lecz nie
na wszystko starcza pieniêdzy – wspomina
nieodleg³e przecie¿ czasy Wies³aw Mazur.

Jak trudno siê ¿y³o w Polsce w tamtych
latach dobrze pamiêtaj¹ ci, którzy je prze¿yli.
A tym, którzy nie pamiêtaj¹, opowiemy s³o-
wami Wies³awa Mazura:

- W roku 1985 by³em zastêpc¹ dyrek-
tora Zak³adu Zaopatrzenia Rolnictwa
WZGS „Samopomoc Ch³opska” w Siedl-
cach. Wówczas by³a to potê¿na firma
maj¹ca 65 GS-ów na terenie 6 rejonów.
Swoj¹ karierê w tej firmie rozpoczyna-
³em w 1972 roku od stanowiska referen-
ta. Wojewod¹ siedleckim by³ wówczas
pu³kownik Janusz Kowalski. Czasy by³y
nieciekawe, bo choæ stan wojenny siê
skoñczy³, to trudne czasy nie. Choæ dziœ
trudno w to uwierzyæ, prawie wszystko
kupowa³o siê na kartki lub przydzia³y.
Moja praca polega³a wtedy g³ównie
na je¿d¿eniu po Polsce od firmy do firmy
i za³atwianiu gdzie siê ta a to dodatko-
wego wagonu wêgla, a to transportu
p³ytek z Opoczna, ciê¿arówki grzejników,

Wies³aw Mazur
a to innego deficytowego towaru. By³em
zaprawiony w tych bojach, mia³em kon-
takty, zna³em ludzi. Zawsze mi siê uda-
wa³o za³atwiæ coœ extra dla swojej firmy,
czyli w efekcie dla spo³eczeñstwa z tego
terenu. Pewnie dlatego moja kandyda-
tura zosta³a wytypowana na naczelnika
gminy Siedlce. Oczywiœcie na temat mo-
jej kandydatury wypowiedzieli siê wszy-
scy, którzy wówczas musieli. Ale wybór
musia³a zaaprobowaæ Rada Gminy
Siedlce. Przewodnicz¹cym Rady Gminy
by³ wówczas œp. Edward Grudzieñ,
ówczesny dyrektor Banku Spó³dzielcze-
go w Siedlcach, wspania³y cz³owiek,
z du¿ym doœwiadczeniem na tym stano-
wisku.  Mia³em 35 lat, by³em wiêc m³ody
i mia³em mnóstwo energii. Uznano,
¿e mogê byæ pomocny na tym stanowi-
sku. Rada Gminy Siedlce wybra³a mnie
na swojego naczelnika – wspomina
Wies³aw Mazur.

W tamtym czasie gmina Siedlce liczy³a
ok. 13 tysiêcy mieszkañców. Wiêkszoœæ byli
to rolnicy, którzy uprawiali ziemiê, hodowali
krowy, œwinie, kury. By³o nieco inaczej ni¿
dziœ. Rolnicy potrzebowali pustaków, cemen-
tu, wêgla, drewna, stali, eternitu ¿eby wybu-
dowaæ stodo³ê, oborê, dom, kurnik. Potrze-
bowali paliwa do ci¹gnika, maszyn rolniczych.
Wszystko to by³o wówczas dzielone pomiê-
dzy ludzi w Urzêdzie Gminy na tzw. przy-
dzia³y. Towaru do podzia³u zawsze by³o mniej,
ni¿ chêtnych. Wielkoœæ przydzia³u danego
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w Iganiach,
przy drodze

na Warszawê
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towaru na gospodarstwo by³a œciœle okreœlo-
na. ¯eby przydzieliæ wiêcej, trzeba by³o po-
staraæ siê o dodatkowy towar. – By³y kolejki
spo³eczne, listy. Ci co dostali  towar, mnie
chwalili, a ci, dla których zabrak³o – z³o-
rzeczyli. Pod moim gabinetem rozgrywa³y
siê prawdziwie dantejskie sceny. To by³o
w tej pracy najtrudniejsze – wspomina Wie-
s³aw Mazur. Trudno siê dziwiæ ludziom, bo
np. „na komin” mo¿na by³ przydzieliæ 1500
kg wêgla, a gdy uda³o siê za³atwiæ dodatko-
wy transport – dodatkowo dla gospodarstwa
mo¿na by³o dostaæ jeszcze 500 kg.

Warunki pracy w Urzêdzie Gminy, który
mieœci³ siê wówczas w wynajmowanym
od miasta budynku na rogu ul. Koœciuszki,
by³y bardzo trudne. Wêglowe piece, brak
toalety i bie¿¹cej wody, szczury grasuj¹ce
w podwórku to tylko niektóre z niedogodno-
œci. Nowy naczelnik niezw³ocznie postano-
wi³, ¿e coœ z tym trzeba zrobiæ. Mo¿liwoœci
nie by³o wiele, ale od czegoœ trzeba by³o
zacz¹æ. W jego ocenie spraw¹ nie cierpi¹c¹
zw³oki by³a toaleta i bie¿¹ca woda w budyn-
ku, w którym mieœci³ siê urz¹d gminy.
Remont rozpocz¹³ za zgod¹ przewodnicz¹-
cego Rady Gminy.  Wykorzystuj¹c znajomo-
œci za³atwi³ rury, sedesy, umywalki i inne po-
trzebne materia³y budowlane. - Ekipy remon-
towej u¿yczy³ dyrektor Baran z POM-u
w ¯elkowie. Pracownicy Urzêdu Gminy
w czynie spo³ecznym za darmo i po godzi-
nach rozbierali piec wêglowy, wylewali po-
sadzki, malowali. Dziêki temu w budyn-
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ku pojawi³a siê woda i toaleta z dwoma
oczkami – dla pañ i panów. O tej mojej
pierwszej inwestycji wspomnia³ zreszt¹
obecny wójt w czasie otwarcia nowego bu-
dynku gminy – opowiada Wies³aw Mazur.

- Niewiele dziœ mówi siê o tym, ¿e od
pocz¹tku mojej pracy na tym stanowisku
szuka³em mo¿liwoœci budowy nowej sie-
dziby urzêdu gminy. By³y propozycje, aby
przenieœæ urz¹d do budowanego wówczas
nowego budynku Gminnego Oœrodka Kul-
tury w Chodowie, lecz inwestycja siê ci¹-
gnê³a, czêœæ radnych nie chcia³a o tym
s³yszeæ i nic z tego nie wysz³o. Nie wiem,
czy s¹ jeszcze osoby, które pamiêtaj¹, ¿e w
miejscu, gdzie dziœ stoi budynek urzêdu,
Telekomunikacja rozpoczê³a pod koniec
lat 70. budowê, która zatrzyma³a siê na
etapie fundamentów. Dowiedzia³em siê,
¿e Telekomunikacja nie bêdzie kontynu-
owaæ tej budowy. Ju¿ wtedy myœla³em, ¿e
miejsce to by³oby jak znalaz³ pod nowy
budynek. Po moim odejœciu prace w tym
kierunku kontynuowa³ nowy naczelnik,
a póŸniej wójt Zygmunt Wielogórski. Ca³¹
inwestycjê jednak rozpocz¹³ i doprowadzi³
do koñca obecny wójt Miros³aw Bieniek.

Druga po³owa lat 80. to czas budowy œwie-
tlic wiejskich w gminie Siedlce. Pierwsza po-
wsta³a œwietlica w Pruszynie, w ca³oœci wybu-
dowana w czynie spo³ecznym przez miesz-
kañców wsi. W Pruszynie aktywnie dzia³a³a
wówczas (i dzia³a obecnie) Ochotnicza Stra¿
Po¿arna. W s¹siedniej wsi Pruszynek stra¿acy

- ochotnicy dzia³ali równie prê¿nie i mieli nie
mniej osi¹gniêæ. Mieszkañcy powo³ywali spo-
³eczne komitety budowy, zbierali pieni¹dze,
wystêpowali do Rady Gminy o pomoc finan-
sow¹ i o przydzia³ materia³ów. – Staraliœmy
siê pozyskaæ dodatkowe przydzia³y mate-
ria³ów budowalnych na te œwietlice
od wojewody. Z tym by³ zawsze problem,
ale i tak w gminie Siedlcach mieszkañcy
dostawali wiêcej, ni¿ w innych gminach.
Mimo to dziel¹c to, co dostawa³em do po-
dzia³u, zawsze mia³em dylemat. Nigdy nie
by³o tak, ¿eby wystarczy³o dla wszystkich.
Dobrego wyjœcia z tej sytuacji nie by³o –
wspomina Wies³aw Mazur. Mimo trudnoœci
i deficytów w czasie jego pracy w gminie
w czynie spo³ecznym mieszkañcy wybudo-
wali œwietlice w Pruszynie, Strzale, Grabiano-
wie, B³ogoszczy, Rakowcu.

Mimo du¿ego zró¿nicowania mieszkañcy
gminy Siedlce w tych trudnych czasach potra-
fili siê zmobilizowaæ i wspólnie dzia³aæ dla
dobra ogó³u. Wies³aw Mazur tak wspomina
budowê drogi gminnej na odcinku ok. 2 kilo-
metrów pomiêdzy Grubalami i Osinami: - Nie
zapomnê tego widoku do œmierci, bo ni-
gdy niczego podobnego nie widzia³em. By³o
to jesieni¹ 1986 roku. Uprosi³em dyrektora
Rejonu Dróg w Siedlcach, ¿eby pomóg³
nam zrobiæ betonow¹ podbudowê tej dro-
gi. Warunkiem jednak by³o, ¿e po nawie-
zieniu ¿wiru i betonu na drogê wyjd¹
ludzie i rêcznie rozgarn¹ je na powierzch-
ni ca³ej drogi. Czasu by³o ma³o, bo tylko
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dwa dni. Doœæ wczeœnie zapada³ zmierzch
i robi³o siê ciemno. Gdy pojecha³em
do Osin ujrza³em coœ niesamowitego – na
terenie ca³ej drogi wylegli mieszkañcy. Byli
tam wszyscy, i duzi i mali, nawet ledwo
trzymaj¹ce siê na nogach staruszki i kil-
kulatki. Kto nie da³ rady równaæ drogi,
ten trzyma³ latarkê, œwieczkê lub lampê.
Wygl¹da³o to niesamowicie, jak ogromny
rój œwietlików. Czu³o siê w tym wielk¹
si³ê i zdeterminowanie ludzi. Dodam,
¿e ludzi porwa³ do tego czynu spo³ecznik
i organizator Baltazar Zawadzki.

Potem by³ sklep i przystanek PKS. Pierwsza
linia autobusowa poza Siedlce, która jeŸdzi³a
do Stoku Lackiego, a potem dalej, do Osin, Gru-
bal, Pustek. Ludzie zaczynali rozumieæ, ¿e jeœli coœ
bêd¹ chcieli zrobiæ dla siebie, to od gminy do-
stan¹ pomoc. Dziêki takiemu podejœciu Wies³a-
wa Mazura uda³o siê np. wybudowaæ koœció³
w Opolu Nowym i dokoñczyæ koœció³ w Wo-
³yñcach. – Czêœæ materia³ów na budowê:
cement, stal, siporex, deski rozpisywaliœmy
przydzia³ami na pracowników urzêdu gmi-
ny i rolników, a dostawa³ je ksi¹dz na bu-
dowê koœcio³a. Takie by³y czasy i tak tylko
mo¿na by³o coœ wiêcej zrobiæ dla ludzi –
wzdycha Wies³aw Mazur.

O inwestycjach w infrastrukturê na wsi nie
mówi³o siê wówczas wcale. Gmina nie dyspo-
nowa³a swoimi œrodkami, wszystko co dosta-
wa³a, przychodzi³o z góry, równie¿ wytyczne
co do wydatkowania przydzielonych pieniê-
dzy. Niewiele mo¿na by³o wiêc zrobiæ. Przy-

sz³y rozwój gminy rozpoczê³a budowa studni
g³êbinowej w Stoku Lackim oraz wytyczenie
podmiejskiej linii PKS w kierunku wschodnim.
To, co umo¿liwi³o póŸniej intensywny rozwój
gminy – budowa infrastruktury: wodoci¹gów,
gazoci¹gów, kanalizacji, telefonizacja – by³o
mo¿liwe dopiero w latach 90., po zmianach
ustrojowych.

Praca dla mieszkañców gminy Siedlce dla
Wies³awa Mazura zakoñczy³a siê na sesji Rady
Gminy 30 czerwca 1989 roku. Dosta³ propozy-
cjê innej pracy i uzna³, ¿e czas wracaæ
do handlu. Pomimo z³o¿onej wczeœniej rezy-
gnacji z funkcji naczelnika radni nie chcieli zgo-
dziæ siê na jego odejœcie. Po dwóch negatyw-
nych g³osowaniach poprosi³ o przerwê
i w kuluarach t³umaczy³ powody swojego odej-
œcia, w które radni nie chcieli uwierzyæ. Gwa-
rantowa³ równie¿, ¿e jego nastêpca Zygmunt
Wielogórski ich nie zawiedzie. Dopiero trze-
cie g³osowanie pozwoli³o mu na odejœcie.

- Mia³em satysfakcjê, ¿e docenili mnie
za moj¹ pracê. Warto by³o dla tych ludzi
pracowaæ, traciæ nerwy. Mam nadziejê,
¿e pozostawi³em po sobie dobre wspomnie-
nia, bo ja ten okres swojego ¿ycia wspomi-
nam zawsze z nostalgi¹. Pozna³em wielu
wspania³ych ludzi, którzy przez wiele lat
po moim odejœciu pamiêtali o mnie,
zapraszali na spotkania i wspominali
trudne czasy. Wiele osób do dziœ daje mi
do zrozumienia, ¿e nie tylko pamiêta moj¹
pracê, ale i bardzo pozytywnie j¹ ocenia
– opowiada Wies³aw Mazur.
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By ludziom ¿y³o siê lepiej

Rolnik, doradca rolniczy, nauczyciel aka-
demicki, dyrektor Mazowieckiego Centrum
Hodowli i Rozrodu Zwierz¹t Zak³adu
w ¯elkowie. Wieloletni przewodnicz¹cy Rady
Gminy Siedlce, radny gminny od 1978
do 2002 roku, wójt gminy Siedlce od marca
do listopada 1994 roku. Obecnie drug¹ kadencjê
reprezentuje interesy gminy Siedlce w samo-
rz¹dzie powiatowym.

Marek Plichta urodzi³ siê w Siedlcach
w 1949 roku. Rolnictwem zaj¹³ siê œwiadomie,
wybieraj¹c studia na wydziale rolniczym
w Szkole G³ównej Gospodarstwa Wiejskiego
w Warszawie. Do Chodowa przeprowadzi³ siê
w 1975 roku po poœlubieniu Gra¿yny,
wnuczki Szczepana Ciekota. Ju¿ trzy lata
póŸniej trafi³ do Gminnej Rady Narodowej
najpierw jako radny, zaœ od 1982 roku jako
jej przewodnicz¹cy.

Do pracy w radzie gminy Siedlce wci¹gn¹³
go Edward Grudzieñ, podówczas dyrektor
Banku Spó³dzielczego w Siedlcach i przewod-
nicz¹cy Gminnej Rady Narodowej w Siedlcach.
– By³ kilka kadencji przewodnicz¹cym rady
i od niego wszystkiego siê uczy³em. Zawsze
mia³ czas, aby kogoœ wys³uchaæ i w miarê
mo¿liwoœci coœ doradziæ lub pomóc. To by³
wspania³y, sympatyczny cz³owiek, znana po-
staæ w polskiej bankowoœci spó³dzielczej. Dziê-
ki niemu zdoby³em szlify jako radny, potem
pomaga³ mi, gdy zosta³em wybrany na prze-
wodnicz¹cego rady – wspomina Marek Plichta.

Marek Plichta
Trudne lata osiemdziesi¹te przynios³y

decyzjê o prowadzeniu gospodarstwa rolnego
w Chodowie. Marek Plichta przez 10 lat kontynu-
owa³ chlubne tradycje rodu Ciekotów, prowadz¹c
na 13 hektarach gospodarstwo ogrodniczo–
warzywnicze. Z tego okresu najlepiej pamiêta
zdumienie ludzi, ¿e ch³opakowi po studiach chce
siê pracowaæ na ziemi. – Ludzie dziwili siê,
¿e nie szukam ³atwiejszej i mniej mêcz¹cej
pracy, ale ja to lubi³em. Poza tym doœwiad-
czenie, które cz³owiek zdobywa prowadz¹c
w³asne gospodarstwo, jest bezcennym uzu-
pe³nieniem ksi¹¿kowej wiedzy. Zdobyte wów-
czas doœwiadczenie bardzo mi siê przyda³o
w dalszym ¿yciu zawodowym. Zawsze umia-
³em znaleŸæ wspólny jêzyk z innymi rolni-
kami – opowiada Marek Plichta. W 1990 roku
wygrywa konkurs na dyrektora Wojewódzkiego
Oœrodka Doradztwa Rolniczego w Siedlcach.
Wkrótce rozpoczyna starania o pozyskanie œrod-
ków na remont starego budynku szko³y rolniczej
przy ul. Kazimierzowskiej. Starania po dwóch
latach zostaj¹ uwieñczone sukcesem, a po kolej-
nych dwóch latach WORD przeprowadza siê
z ulicy Karowej na Kazimierzowsk¹. W 1995 roku
po raz pierwszy odbywaj¹ siê tam Dni z Doradz-
twem Rolniczym, które zakoñczy³y siê du¿ym
sukcesem i wzbudzi³y ogromne zainteresowanie
rolników i hodowców z ca³ego regionu.

Pracê zawodow¹ udaje mu siê ³¹czyæ
z prac¹ w radzie. Pierwsze lata pracy w gmin-
nej radzie narodowej to przede wszystkim
nauka procedur, przepisów, zwyczajów.
- Raczej trudno porównywaæ to, co dzia³o



siê na szczeblu gminnym pod koniec lat
siedemdziesi¹tych i w latach osiemdzie-
si¹tych z tym, co dzia³o siê na pocz¹tku
lat dziewiêædziesi¹tych i obecnie. Ten
pierwszy okres trudno nazwaæ samorz¹d-
noœci¹, bowiem wiele wytycznych przycho-
dzi³o z góry. Infrastruktura na wsiach by³a
bardzo s³abo rozwiniêta, ale gmina nie-
wiele w tej sprawie mog³a zrobiæ. Owszem,
coœ tam siê dzia³o, ale inicjatywa w takich
razach zawsze nale¿a³a do mieszkañców.
Jeœli chcieli coœ u siebie zrobiæ, musieli za-
wi¹zaæ komitet spo³eczny, zebraæ pieni¹-
dze na wk³ad w³asny, zwo³aæ ludzi do wy-

konania jakiejœ czêœci inwestycji w czynie
spo³ecznym. Gmina to wszystko ogarnia³a
pod wzglêdem administracyjnym, przygo-
towywa³a plany, zdobywa³a od wojewody
dodatkowe pieni¹dze, nadzorowa³a finan-
sowo. Ale zawsze w takich sytuacjach
musia³ byæ jakiœ lokalny lider, który
skrzykn¹³ ludzi, „wychodzi³” zaanga¿owa-
nie w³adz, poza³atwia³ wszystkie zgody –
wspomina Marek Plichta.

Przemiany ustrojowe i powo³anie w 1990
roku samorz¹dów przynios³o prawdziw¹
rewolucjê. Gminy nadal otrzymywa³y dotacje
z województwa na czeœæ zadañ, ale po raz pierw-
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Marek Plichta
przed swoj¹

kolekcj¹
starych

samochodów,
a jest ich 13!
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szy pojawi³y siê równie¿ pieni¹dze wypraco-
wywane na szczeblu gminnym, które mo¿na
by³o inwestowaæ w budowê infrastruktury
technicznej. Ludzie chcieli mieæ w domach bie-
¿¹c¹ wodê, telefon, gaz. Chcieli mieæ w domach
³azienki, sp³ukiwane wod¹ sedesy, pralki auto-
matyczne. – W naszej gminie zawsze du¿o
ludzi pracowa³o w zawodach pozarolni-
czych, równie¿ w mieœcie i trudno siê dzi-
wiæ, ¿e chcieli mieæ w domu to samo, co
ich miastowi koledzy. Dlatego zaczêliœmy
od budowy stacji uzdatniania wody i wo-
doci¹gów w kolejnych wsiach. Potem przy-
szed³ czas na gazoci¹gi, a równoczeœnie

Telekomunikacja w wiêkszych wsiach ci¹-
gnê³a linie telefoniczne – t³umaczy Marek
Plichta. – Mieliœmy te¿ swoje województwo,
a poniewa¿ wojewoda wywodzi³ siê z tej
ziemi i od podszewki zna³ nasze problemy,
wiêc du¿o ³atwiej by³o siê do niego dostaæ
na rozmowê i ³atwiej by³o przekonaæ
do swoich racji – dodaje.

Marek Plichta ma za sob¹ równie¿ epizod
zarz¹dzania gmin¹. Przez krótki okres (ok.
8 miesiêcy) w 1994 roku, po powo³aniu
ówczesnego wójta Zygmunta Wielogórskiego
na stanowisko wojewody siedleckiego, pe³ni³
funkcjê wójta gminy Siedlce. – To by³a praca
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na pe³en etat i trudno mi by³o pogodziæ j¹
z innymi moimi obwi¹zkami. Pisa³em wte-
dy pracê doktorsk¹ z doradztwa rolnicze-
go. Zdecydowa³em, ¿e jej szybkie ukoñcze-
nie jest dla mnie najwa¿niejsze. Dlatego
nie kandydowa³em na wójta w kolejnych
wyborach. Potem siê okaza³o, ¿e dobrze
zrobi³em. Maj¹c obroniony doktorat zosta-
³em zaproszony do wspó³pracy z Akade-
mi¹ Podlask¹ i przez 12 lat zajmowa³em
siê prac¹ dydaktyczn¹ ze studentami.
Praca z m³odymi ludŸmi daje bardzo du¿o
satysfakcji, mobilizuje do nauki, do œledze-
nia na bie¿¹co, co siê dzieje w nauce œwia-
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towej. Studenci byli zainteresowani tym,
co przygotowywa³em na wyk³ady i semi-
naria, na moje zajêcia zawsze przychodzi-
li licznie – wspomina Marek Plichta.

Lata 1990-2002 przynios³y gwa³towny roz-
wój infrastruktury technicznej na terenie gminy
Siedlce. Ale wraz z budow¹ nawierzchni dróg
gminnych, budow¹ wodoci¹gów i gazoci¹gów
ros³y ludzkie wymagania i ¿¹dania. Szybko siê
okaza³o, ¿e bie¿¹ca woda lec¹ca z kranu gene-
ruje du¿o wiêksz¹ iloœæ œcieków, których trzeba
siê jakoœ pozbyæ. Przydomowe szamba nie
zosta³y obliczone na k¹piele w wannach,
zmywarki i pralki automatyczne. Dlatego coraz
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wiêkszy nacisk radni zaczêli k³aœæ na rozwój
kanalizacji. Niestety, sieæ kanalizacyjna to bardzo
kosztowna inwestycja, wymaga bowiem g³ê-
bokich wykopów, budowy przy³¹czy dla wszyst-
kich gospodarstw, a nie wszystkie, ze wzglêdu
na koszty, s¹ zainteresowane przy³¹czeniem.
– Ju¿ po zbudowaniu pierwszej nitki kana³u
zorientowaliœmy siê, ¿e temat nie koñczy
siê z chwil¹ zakoñczenia budowy. Ktoœ
musi o ten kana³ dbaæ, czyœciæ, za³atwiaæ
formalnoœci zwi¹zane z przy³¹czeniem
kolejnych gospodarstw, rozliczaæ op³aty
za œcieki. Dlatego zdecydowaliœmy siê na
wykup udzia³ów w Przedsiêbiorstwie Wo-
doci¹gów i Kanalizacji w Siedlcach. Oczy-
wiœcie korzystamy z tego, ¿e gmina jest po-
³o¿ona dooko³a miasta, i dziêki temu jest
to mo¿liwe, ale jest to bardzo korzystny
dla nas uk³ad. Wiele problemów za³atwia
teraz za nas spó³ka, która zatrudnia do-
brze wykszta³conych specjalistów z du¿ym
doœwiadczeniem – zachwala Marek Plichta.

Obecnie Marek Plichta ju¿ drug¹ kadencjê
reprezentuje interesy gminy Siedlce na forum
samorz¹du siedleckiego powiatu ziemskiego.
– Pracuje siê spokojniej, mo¿e dlatego,
¿e mniej dotykamy indywidualnych ludz-
kich problemów, które wymagaj¹ szybkiego
za³atwienia – opowiada Marek Plichta. – Zaj-
mujemy siê g³ównie drogami powiatowymi,
których mamy bardzo du¿o. Ich stan nie
poprawi siê szybko, bo choæ co roku wyk³a-
damy spore pieni¹dze na remonty i przebu-
dowy, to nigdy nie udaje nam siê zaspokoiæ

wszystkich najpilniejszych potrzeb. Dlatego
cieszymy siê, gdy gminy godz¹ siê na wspól-
ne z nami inwestycje, bo dziêki temu mo-
¿emy coœ zrobiæ szybciej i taniej. Zawsze te¿
na radzie tocz¹ siê gor¹ce dyskusje, któr¹
inwestycjê nale¿y zrobiæ wczeœniej, a która
mo¿e jeszcze poczekaæ. Potrzeb jest du¿o,
a œrodki ograniczone. Dlatego zawsze trzeba
znaleŸæ jakiœ kompromis, ustaliæ priorytety.
Wszystkie samorz¹dy s¹ niestety w podob-
nej sytuacji. Pañstwo nak³ada na nie coraz
wiêcej zadañ, a nie id¹ za tym pieni¹dze.
Trudno siê dziwiæ, ¿e samorz¹dy robi¹
rachunek ekonomiczny i np. likwiduj¹ nie-
które szko³y. Nie jest to ³atwa decyzja, bo id¹
za tym bardzo negatywne emocje ludzi, ale
jest to uzasadnione ekonomicznie.

Marek Plichta pytany, co powoduje, ¿e od
34 lat pracuje jako radny odpowiada: - Nie, to nie
jest przyzwyczajenie. Jestem aktywn¹ osob¹,
poza tym prac¹ w samorz¹dzie zajmujê siê
od wielu lat. Znam bardzo wielu ludzi,
z wieloma jestem na ty, nawzajem siê sza-
nujemy, co znakomicie u³atwia tê pracê.
Ale g³ówny powód to ten, ¿e chcê pomóc
ludziom, aby ¿y³o im siê w tej naszej lokalnej
ojczyŸnie ³atwiej i lepiej. Bo ludzie s¹ warci
tego. Komfort ¿ycia na wsi powinien byæ zbli-
¿ony do tego, jak ludzie ¿yj¹ w mieœcie. Cie-
szy mnie, ¿e w ludziach ta œwiadomoœæ jest
te¿ coraz powszechniejsza, ¿e staraj¹ siê braæ
coraz ¿ywszy udzia³ w ¿yciu swoich wsi.
Razem mo¿na wiêcej zrobiæ, ale trzeba mieæ
do siebie zaufanie i nawzajem siê szanowaæ.
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Trudna sztuka kompromisu

Nauczyciel akademicki, radny, hodow-
ca grzybów, w szczególnoœci pieczarek.
Swojemu hobby oddaje siê z upodobaniem
ju¿ od wielu lat, przekazuj¹c zdobyt¹ we
w³asnej pieczarkarni wiedzê nowym adep-
tom trudnej sztuki hodowli grzybów jadal-
nych na kursach i studiach podyplomowych.

Urodzony we wsi Tatarczysko w po-
wiecie garwoliñskim w 1956 roku. Ukoñ-
czy³ studia na wydziale melioracji wod-
nych Szko³y G³ównej Gospodarstwa Wiej-
skiego. Do 2011 roku pracowa³ jako na-
uczyciel akademicki w Pracowni Agrome-
teorologii i Podstaw Melioracji Uniwersy-
tetu Przyrodniczo–Humanistycznego w Sie-
dlcach. Obecnie przeniós³ siê do Pañstwo-
wej Wy¿szej Szko³y Zawodowej w Cie-
chanowie, gdzie podj¹³ pracê na wydziale
in¿ynierii i ekonomii. Od wielu lat pracuje
równie¿ jako przewodnicz¹cy Komitetu
Okrêgowego Olimpiady Wiedzy i Umie-
jêtnoœci Rolniczych okrêgu mazowieckie-
go, która jest organizowana przy Uniwer-
sytecie Przyrodniczo–Humanistycznym
w Siedlcach od 1977 roku.

Pracê w radzie gminy Siedlce kontynu-
uje ju¿ trzeci¹ kadencjê, choæ po raz pierw-
szy pe³ni w niej funkcjê przewodnicz¹cego
Rady. – Jako radny pilnujê interesów
wyborców, zaœ jako przewodnicz¹cy
Rady mam nieco inne zadania – kie-
rujê prac¹ Rady, prowadzê sesje rady

Grzegorz Koc
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gminy. W ka¿dy czwartek jestem
w urzêdzie gminy na dy¿urze, dostêp-
ny dla wszystkich interesantów – opo-
wiada Grzegorz Koc. - Ludzie przychodz¹
do mnie z ró¿nymi problemami, choæ
nie zawsze mogê im pomóc. Najwiêcej
problemów zg³aszanych przez miesz-
kañców gminy dotyczy planu zagospo-
darowania przestrzennego, w którym
grunty rolnicze ludzie chc¹ pilnie prze-
kszta³ciæ w dzia³ki budowlane, najczê-
œciej na sprzeda¿. Rozumiem ich potrze-
by, ale zmiana przeznaczenia gruntów
nie jest taka prosta, wymaga czasu
i pieniêdzy oraz oczywiœcie uchwa³y
Rady w tej sprawie. Nie da siê tego zro-
biæ od rêki – t³umaczy Grzegorz Koc.

Rada Gminy Siedlce zajmuje siê rów-
nie¿ innymi problemami. Mieszkañcy chcie-
liby, by gmina budowa³a ci¹gi pieszo–ro-
werowe wzd³u¿ ruchliwszych dróg gmin-
nych, a tak¿e wspó³finansowa³a budowê
takich ci¹gów wzd³u¿ dróg powiatowych
i wojewódzkich. Maj¹ takie chodniki Iganie
Stare i Nowe, ma Strza³a oraz Chodów,
w najbli¿szym czasie bêd¹ zbudowane
takie ci¹gi w ¯elkowie. Inwestycje te wy-
konywane s¹ wspólnie z Generaln¹ Dyrekcj¹
Dróg Krajowych i Autostrad, aby polepszyæ
bezpieczeñstwo pieszych i rowerzystów
na coraz bardziej ruchliwych drogach.

Do 2015 roku gmina chcia³aby zakoñ-
czyæ kanalizacjê najwiêkszych wsi. Obec-
nie mo¿na mówiæ ju¿ o tym, ¿e ok. 65%
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gospodarstw mo¿e odprowadzaæ œcieki
do oczyszczalni w Siedlcach. Kanalizacjê ma
Chodów,  Strza³a, Opole, Iganie, Stok Lacki.
W 2012 roku zostanie dokoñczona druga
czêœæ sieci kanalizacyjnej w ¯elkowie
Kolonii, zaœ w nastêpnych – o ile nadal uda
siê zdobyæ dofinansowanie – bêd¹ budowa-
ne kana³y œcieko-
we w dalszej czê-
œci gminy.  No-
wym problemem,
który zacz¹³ siê
pojawiaæ coraz
czêœciej w ostat-
nich latach s¹ lo-
kalne podtopienia
na ni¿ej po³o¿o-
nych terenach.
Dotyczy to szcze-
gólnie nowych
domów, zbudo-
wanych bez ogl¹-
dania siê na po-
³o¿enie dzia³ki
i na poziom wód
gruntowych. Pro-
blemem s¹ równie¿ zaniedbane i zaroœniête
rowy melioracyjne oraz poprzegradzane
murami lub ogrodzeniami z betonu natural-
ne niecki. Jest to m.in. przyczyn¹, dla której
wody opadowe z gwa³townych ulew nie
mog¹ znaleŸæ ujœcia do naturalnych cieków
wodnych, jak np. rzeczka Helenka i zale-
waj¹ piwnice domów.

Praca w radzie gminy jest trudna, bo
ludzie maj¹ du¿e apetyty i chc¹ mieæ
wiele spraw za³atwianych na ju¿. Du¿o
ludzi sprowadza siê do naszych wsi
z miasta i oczywiœcie chc¹ mieæ to samo,
co mieliby w mieœcie. Niestety, w ci¹gu roku
gmina wydatkuje pieni¹dze na inwesty-

cje, które zazwy-
czaj zosta³y za-
planowane du¿o
wczeœniej, co naj-
mniej rok przed
przyst¹pieniem
do inwestycji.
Planu bud¿eto-
wego nie da siê
zmieniæ ³atwo
i szybko, zw³asz-
cza jeœli chodzi
o du¿e kwoty.
Ka¿dy radny musi
siê nauczyæ trud-
nej sztuki kom-
promisu i tego,
¿e Rada Gminy
na ka¿dy rok wy-

znacza jakieœ priorytety, zazwyczaj zreszt¹
po d³ugiej i burzliwej dyskusji – opowiada
Grzegorz Koc. – Rozumiem, ¿e co najbar-
dziej niezadowoleni mieszkañcy mobili-
zuj¹ do pracy swoich radnych, a oni z ko-
lei zg³aszaj¹ temat do mnie. S¹ aktywni
na komisjach, próbuj¹ szybko za³atwiæ
jak¹œ lokaln¹ bol¹czkê. Niestety, bud¿et
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Grzegorz Koc
na „Pieczarkaliach”,

Siedlce 2012.
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nie jest z gumy, nie da siê zrobiæ wszystkie-
go od razu - wzdycha.

Doktor Grzegorz Koc jest te¿ wielkim
mi³oœnikiem grzybów. By³y one przedmio-
tem jego wielu badañ naukowych, s¹ rów-
nie¿ przedmiotem organizowanych przez
niego studiów podyplomowych dla produ-
centów grzybów jadalnych.

Okazuje siê, ¿e region Siedlce – £osice
to jeden z najwiêkszych obszarów produk-
cji pieczarki w naszym kraju. Jedna z naj-
wiêkszych pieczarkarni w Europie znajdu-
je siê we wsi Nowosielec, zaœ najwiêksze
Centrum Logistyczne, w którym nasze grzy-
by s¹ pakowane na samochody i wyruszaj¹
do sklepów ca³ej Europy i po³owy Azji znaj-
duje siê w Kopcach w gminie Huszlew.
– Nasza polska pieczarka jest najlepsza.
Ma wyj¹tkowe walory smakowe. Trudno
siê dziwiæ, ¿e chc¹ j¹ jeœæ w Rosji,
na £otwie, we Francji, Anglii i Niemczech.
Konkurujemy z zagranicznymi producen-
tami przede wszystkim kosztem roboci-
zny. Nasz grzyb jest rêcznie zbierany, pro-
ducent obchodzi siê z nim delikatnie, co
pozwala mu d³u¿ej zachowaæ œwie¿oœæ
i ³adny wygl¹d. Te mechanicznie zbiera-
ne nadaj¹ siê jedynie na przetwory
– zapewnia Grzegorz Koc.

W swojej pieczarkarni posiada niedu¿¹
kolekcjê grzybów egzotycznych. S¹ tam grzy-
by shiitake, boczniak ostrygowaty, lakownica
lœni¹ca, grzyby nameko. Grzyby te s¹ upra-
wiane na du¿a skalê w Japonii i Chinach,

w Polsce ich uprawa stanowi jedynie ok. 0,5%
wszystkich upraw grzybów. – Moja kolekcja
jest czysto amatorska, nie uprawiam ich
na sprzeda¿, lecz raczej dla siebie. Dosta-
³em grzybniê w prezencie i tak to siê za-
czê³o. Wiele z nich ma nie tylko ciekawy
smak, ale równie¿ du¿o soli mineralnych,
witamin, b³onnika i sporo bia³ka, choæ nie
tak dobrze przyswajalnego, jak to z miêsa.
Grzyby egzotyczne maj¹ równie¿ w³aœci-
woœci lecznicze, o których medycyna chiñ-
ska wie od tysiêcy lat i wykorzystuje je
w leczeniu wielu chorób. Na przyk³ad
wyci¹g z grzybów shiitake wykorzystywa-
ny jest do obni¿ania poziomu cholestero-
lu, ciœnienia, wzmacniania systemu od-
pornoœciowego. Jego spo¿ywanie spowal-
nia równie¿ procesy starzenia organizmu
i zapobiega chorobom serca, nowotworom
i oty³oœci – z pasj¹ opowiada Grzegorz Koc.
– A uprawa tego grzyba nie jest wcale trud-
na, mo¿na to robiæ nawet w domu, tylko
na w³asne potrzeby. Gotow¹ grzybniê za-
szczepion¹ na odpowiednim pod³o¿u
mo¿na kupiæ za poœrednictwem Interne-
tu. Kostkê z grzybni¹ najpierw moczymy,
a nastêpnie zawijamy w du¿¹ torbê
foliow¹. Pielêgnacja polega na dbaniu
o kilkakrotne przewietrzenie grzybni
i o to, by by³a ona wilgotna. Po kilku dniach
mo¿emy liczyæ na pierwsze pyszne grzyby.
Z jednej kostki grzybni otrzymamy
oko³o szeœciu zbiorów grzybów.
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„Uda³o siê…”

Przewodnicz¹cy Rady Gminy Siedlce
dwóch kadencji, w latach 2002–2010.

„Mia³em ogromne szczêœcie, pracowa-
³em od pocz¹tku transformacji ustrojowej,
uczy³em siê demokracji, spotka³em wspa-
nia³ych ludzi. Nie zawsze by³o tak, jak chcia-
³em, ale demokracja jest po to, ¿eby dysku-
towaæ i dochodziæ do kompromisów.
To ¿mudna praca” – tak o pocz¹tkach swojej
dzia³alnoœci  przewodnicz¹cego wspomina
pan Janusz Mikulski.

Pan Janusz prowadzi gospodarstwo rolne
specjalizuj¹ce siê w hodowli trzody chlewnej.
Mówi, ¿e to jego wielka pasja, któr¹ odkry³
w sobie w 1989 roku, kiedy to rodzice przeka-
zali mu gospodarkê. Ubolewa, ¿e obecnie
w Iganiach s¹ tylko 3 osoby  prowadz¹ce go-
spodarstwa rolne.

Wczeœniej pracowa³ 11 lat na kolei jako
maszynista (po ukoñczeniu Technikum Kolejo-
wego w Warszawie), w biurze i dyspozytorni.
•le zaczê³o dziaæ siê na kolei, w 1989 roku
nast¹pi³y du¿e zmiany, zaczêto zwalniaæ
ludzi; nie czeka³em – odszed³em z pracy.

Obydwoje z ¿on¹, która te¿ pracowa³a za-
wodowo, zajêli siê gospodarstwem. Maj¹ troje –
jak mówi – fantastycznych dzieci. Najstarsza
córka pracuje na Politechnice Warszawskiej, jeŸ-
dzi po œwiecie. M³odsza, po studiach, pracuje
w Siedlcach, syn – studiuje. - Jestem z nich
dumny.

Janusz Mikulski
Pytany o sukcesy w pracy samorz¹do-

wej, odpowiada, ¿e najwiêkszym osi¹gniê-
ciem tamtych lat by³ plan zagospodarowa-
nia przestrzennego gminy Siedlce. Uda³o
siê go wykonaæ dla ca³ej gminy, dziêki
czemu mog³a siê ona szybko rozwijaæ,
mieszkañcom stworzono mo¿liwoœci
decydowania o gruntach, ich sprzeda¿y
czy te¿ planowania budownictwa.

Wtedy te¿ wydzielono tereny pod budow-
nictwo jednorodzinne, gdzie dzisiaj buduje siê
osiedle „Ciche Iganie”, jak te¿ teren pod obwod-
nicê Stoku Lackiego.

Nie by³o ³atwo, bowiem ka¿dy mieszkaniec
chcia³ mieæ udogodnienia, drogi – byle
nie musia³ przeznaczyæ na to kawa³ka swojej
ziemi. Pan Janusz odpowiada³ im wtedy: -
 dobrze by by³o ¿eby dzia³ki by³y
w Iganiach a drogi w Warszawie.

Ale uda³o siê. Dzisiaj Iganie to nie te sprzed
20 lat. Uda³o siê jeszcze wiele innych dokonañ,
jak gazyfikacja, kanalizacja. Iganie jako pierw-
sza wieœ w gminie mia³y gaz ziemny – po-
wsta³ Komitet Budowy Gazoci¹gu, mieszkañ-
cy opodatkowali siê i w ka¿dym gospodar-
stwie (które chcia³o) zaczêto korzystaæ z gazu.

Potem zaprojektowano sieæ kanaliza-
cyjn¹. Jest ona we wsi ju¿ 14 lat; te¿ zaczêto
budowaæ ja od Igañ. Ówczesna pani so³tys
cierpliwie przekonywa³a mieszkañców do
koniecznoœci za³o¿enia kanalizacji. Nie by³o
sprzeciwów i znowu „uda³o siê”.

- Dzisiaj cieszê siê, jak widzê w dni
deszczowe, na ulicy Pr¹dzyñskiego
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œciekaj¹c¹ wodê, bo wiem, ¿e sp³ywa ona
do kanalizacji – z uœmiechem opowiada pan
Janusz.

Pan Janusz ma te¿ udzia³ w zainicjowaniu
tworzenia funduszu so³eckiego – z pieniêdzy
funduszu zbudowano m.in. chodnik przy
ul. Pr¹dzyñskiego. Do tego te¿ trzeba by³o
wykazaæ siê umiejêtnoœci¹ negocjacji z miej-
scow¹ spo³ecznoœci¹.

Na pytanie, jaki wp³yw na rozwój gminy
mia³y firmy powstaj¹ce na jej terenie, pan
Janusz odpowiada: - cieszyliœmy siê z ka¿dej
nowej firmy, bo to oznacza³o rozwój naszej
gminy, to oznacza³o lepszy byt jej miesz-
kañców. Cieszyliœmy siê z podatków, które
oni p³acili. Bo obok subwencji pañstwowych,
to wa¿ne Ÿród³o finansowania przedsiê-
wziêæ w gminie. Gmina Siedlce jako pierw-
sza wprowadzi³a te¿ podatek od nierucho-
moœci.

O pracy w Samorz¹dzie pan Janusz mówi,
¿e to - wspó³praca wielu ludzi, z których
ka¿dy oddzielnie niewiele mo¿e zrobiæ, tyl-
ko wspó³dzia³anie przynosi efekty. To te¿
odpowiedzialnoœæ zbiorowa. Interesy indy-
widualne utrudniaj¹ pracê.

- Po przegranych wyborach by³o mi tro-
chê smutno, ale wkrótce odkry³em, ¿e ¿yjê
spokojniej, telefon mniej dzwoni, mam wiê-
cej czasu, ¿e œwiat jest taki piêkny. Dobrze
odejœæ ze œwiadomoœci¹, ¿e uda³o siê zrobiæ
coœ dobrego.

Ale jak to pracoholik, znalaz³ pan Janusz
kolejne zajêcie – za³o¿y³ stowarzyszenie
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„Nasze Iganie”, w którym dzia³aj¹ razem z ¿on¹.
Jest pomys³odawc¹ uroczystoœci listopadowych,
które odbywaj¹ siê pod pomnikiem w Iganiach.
Stowarzyszenie dba o porz¹dek wokó³ pomni-
ka, organizuje prace spo³eczne, wiele przedsiê-
wziêæ kulturalnych dla mieszkañców Igañ.
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Na zakoñczenie naszej rozmowy pan Janusz
mówi: - Kocham przyrodê. Po wielu latach
pracy szuka siê wyciszenia. Czasami ¿a³u-
jê, ¿e wczeœniej nie zrezygnowa³em, aby
móc spokojniej ¿yæ.
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Festyn
rodzinny
w Iganiach.
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Biznes
Opracowa³a Urszula Welik
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Biznes z sercem

Urodzony w 1952 roku na Polesiu
Lubelskim, w³aœciciel firmy „Chromex”
z Opola Nowego. Pilot wycieczek, aktywny
cz³onek PTTK, dzia³acz spo³eczny, organi-
zator Dnia Radoœci dla dzieci w Mierzwi-
cach.

Do Siedlec trafi³ w 1977 roku z Piotro-
wic pod Lublinem, gdzie by³ nauczycielem
mechanizacji rolnictwa. Do 1985 roku pra-
cowa³ jako mistrz na wydziale obróbki skra-
waniem w filii FSO, nastêpnie zosta³ powo-
³any na stanowisko dyrektora Zespo³u Eko-
nomicznego gminy Siedlce. Koniecznoœæ
utrzymania szeœcioosobowej rodziny oraz
bieg³a znajomoœæ jêzyka rosyjskiego (certy-
fikat Instytutu im. A. Puszkina) spowodo-
wa³y, ¿e podj¹³ dodatkow¹ pracê w cha-
rakterze pilota wycieczek zagranicznych.
Wyjazdy do Rosji przynios³y znajomoœæ
realiów ¿ycia w tym kraju oraz rozmaite
osobiste znajomoœci. Braki w zaopatrzeniu
koñca lat 80. tych i pocz¹tku lat 90. tych,
k³opoty z gotówk¹ oraz problemy ze zby-
tem wyprodukowanych towarów wymusi-
³y wówczas na firmach handel w barterze.
Polega³o to na wymianie okreœlonej iloœci
towaru na inny towar. Jerzy Chromik umia³
wykorzystaæ znajomoœæ jêzyka oraz swoje
znajomoœci na wschodzie i zacz¹³ poœred-
niczyæ w tej bezgotówkowej wymianie po-
miêdzy firmami z Polski i Rosji. Za³o¿y³

firmê. Zaczyna³ skromnie, od wynajêcia hali
po starej pieczarkarni, od jednej pracowni-
cy i jednej maszyny do pisania.

W 1996 roku przypadek sprawi³,
¿e podczas handlu barterowego trafi³a
do niego ciê¿arówka litewskich opon. Opony
b³yskawicznie znalaz³y nabywców na gie³-
dzie samochodowej w S³omczynie. Znajo-
ma Rosjanka podpowiedzia³a mu, ¿e w Wo-
rone¿u jest fabryka opon, która ma proble-
my ze zbytem. Jeden telefon i ju¿ wiedzia³,
¿e dyrektor oponiarskiej firmy w³aœnie
wybiera siê w podró¿ do Polski. Po drodze
do Warszawy dyrektor wysiad³ w Siedl-
cach z poci¹gu. Rozmowy handlowe trwa-
³y krótko. Ustalono, ¿e opony z Worone¿a
trafi¹ do Siedlec, ale kontrahent w zamian
chcia³ dostawaæ komponenty chemiczne do
ich produkcji, które trzeba by³o kupiæ na
Zachodzie. Tak wiêc w jedn¹ stronê ciê¿a-
rówki jecha³y z komponentami, zaœ
w drug¹, do Polski – wy³adowane opona-
mi. – Spad³em im jak z nieba. To siê
potoczy³o b³yskawicznie. Krótko potem
wspó³pracê zaproponowa³a mi firma
Michelin, a nastêpnie Goodyear – opo-
wiada Jerzy Chromik.

Szybko okaza³o siê, ¿e sprzeda¿ opon
nie wystarczy, bowiem klienci mieli coraz
wiêksze oczekiwania. – By³o zapotrzebo-
wanie na specjalistyczne us³ugi – mo-
bilne serwisy wymiany opon. Taki serwis

Jerzy Chromik
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dostawa³ zg³oszenie i jecha³ tam, gdzie cze-
ka³a maszyna, np. kombajn czy koparka.
Znakomicie skraca³o to czas oczekiwa-
nia na us³ugê – wspomina w³aœciciel
„Chromexu”. Obecnie w firmie pracuje
nowoczesny, mobilny serwis zbudowany
na du¿ym samochodzie ciê¿arowym.
„Chromex” oferuje obecnie opony do uni-
kalnych maszyn z ró¿nych czêœci œwiata,
nawet te o najbardziej nietypowych rozmia-
rach. Powierzchnia magazynowa firmy ma
ponad 2 tys. m2, do tego nowoczesne biuro
przy ulicy Lipowej w Opolu Nowym.
Firma zatrudnia 20 osób, wœród których
wielu pracuje tu od lat.

- Praca nie jest dla mnie celem sa-
mym w sobie. To œrodek do osi¹gniêcia
celu, a tym jest wykszta³cenie i pomoc
w starcie ¿yciowym czwórki moich dzie-
ci – uwa¿a Jerzy Chromik. Jego dzieci ukoñ-
czy³y ju¿ studia: bankowoœæ, prawo, angli-
stykê. Jeden z synów prowadzi podobn¹
firmê jak „Chromex” pod £odzi¹.

Jerzego Chromika bardzo interesuje
historia w³asnej rodziny. Obecnie pracuje
nad jej monografi¹ od II po³owy XVIII wie-
ku. Jego pasja podró¿owania po œwiecie nie
wygas³a – obecnie jest pilotem i przewod-
nikiem ¿ony. Co roku od kilkunastu lat uczest-
niczy w Festiwalu Kultury Kresowej.
JeŸdzi te¿ regularnie na wschód, na kresy.

– Ka¿da taka wyprawa to dla mnie
lekcja patriotyzmu – twierdzi. Od lat
anga¿uje siê te¿ w ró¿ne dzia³ania spo³ecz-
ne i charytatywne. Jest m.in. sponsorem
i organizatorem „Dnia radoœci” dla dzieci
w Mierzwicach. Jego dzia³alnoœæ spo³ecz-
na zosta³a uhonorowana medalem z okazji
45-lecia Polskiego Komitetu Pomocy Spo-
³ecznej, Nagrod¹ Starosty Siedleckiego
za rok 2005 za dzia³alnoœæ charytatywn¹
oraz srebrnym krzy¿em zas³ugi za dzia³al-
noœæ spo³eczn¹ i charytatywn¹, wrêczonym
mu przez Prezydenta RP Lecha Kaczyñskie-
go w 2009 roku.
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Wierzyæ w siebie i ludzi

Sukces zawdziêcza w³asnej pracy,
m¹dremu inwestowaniu i doœwiadczeniu
¿yciowemu. Swoje umiejêtnoœci interperso-
nalne zdobywa³ w pracy w siedleckim
Mostostalu oraz w handlu. Wiele wyniesio-
nych z tamtego okresu doœwiadczeñ i prze-
myœleñ dziœ jest motorem jego  innowacyj-
nych dzia³añ oraz sukcesów odnoszonych
w biznesie.

Urodzony w Siedlcach w 1964 roku.
Dzieciñstwo i m³odoœæ spêdzi³ w rodzinnej
wsi Tworki pod Wiœniewem. Du¿o choro-
wa³. Szkoln¹ edukacjê zakoñczy³ w szkole
œredniej. Gdy koledzy szli na egzamin ma-
turalny, on w³aœnie rozpoczyna³ pracê
w siedleckim Mostostalu. W tej firmie prze-
pracowa³ kilka lat, najpierw na produkcji,
potem w dziale technologicznym, nastêpnie
w dziale zaopatrzenia. Na tym ostatnim sta-
nowisku po raz pierwszy poczu³, ¿e robi
to, co lubi. – To by³a moja szko³a ¿ycia –
wspomina po latach. Odszed³ z pracy pod
koniec lat 80.tych, by zaj¹æ siê handlem na
w³asn¹ rêkê. Swoj¹ dzia³alnoœæ handlow¹
zacz¹³ ³¹czyæ z podró¿ami, bo dawa³o mu
to poczucie wolnoœci. - Ca³y czas sobie
t³umaczy³em, ¿e choæ nie mam zdro-
wych nóg, to mam g³owê, wiêc trzeba
t¹ g³ow¹ pracowaæ – opowiada Edward
Ksiê¿opolski.

Problemy ze zdrowiem mia³ przez wie-
le lat. Dopiero niedawno zdecydowa³ siê

Edward Ksiê¿opolski
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na wszczepienie endoprotezy biodrowej.
Do operacji przygotowywa³ siê przez pra-
wie rok intensywnie siê rehabilituj¹c i æwi-
cz¹c, by wzmocniæ wszystkie miêœnie. Uda-
³o siê – ju¿ dwa tygodnie po operacji cho-
dzi³ o kulach, po miesi¹cu sam pojecha³
do Warszawy, a po trzech miesi¹cach jeŸ-
dzi³ na nartach we W³oszech – Nie mam
czasu na d³ugie chorowanie – twierdzi
Edward Ksiê¿opolski.

Na prze³omie lat 80.tych i 90.tych przez
pewien czas handlowa³ na stadionie
X-lecia w Warszawie. Szybko jednak zda³
sobie sprawê z tego, ¿e jest to sytuacja przej-
œciowa. Rozkwit tej formy handlu by³ mo¿-
liwy dlatego, ¿e brakowa³o przepisów, któ-
re ujê³yby w karby tê oddoln¹, spontaniczn¹
dzia³alnoœæ handlow¹ spo³eczeñstwa. To nie
mog³o trwaæ wiecznie. Odk³ada³ zarobione
pieni¹dze i zastanawia³ siê, jak¹ dziedzin¹
siê zaj¹æ, by móc utrzymaæ rodzinê. Tro-
chê pomóg³ mu przypadek, a trochê umie-
jêtnoœæ s³uchania ludzi, którzy podpowie-
dzieli, na co jest zapotrzebowanie na rynku.
W 1995 roku za³o¿y³ ma³¹ drukarniê, w³a-
œciwie manufakturê. Pocz¹tkowo mieœci³a
siê w gara¿u przy domu. Drobne zamó-
wienia pozwala³y ¿yæ, ale na rozwój bra-
kowa³o pieniêdzy.

Prze³omem by³ rok 1999. Wygrany
przetarg na us³ugi drukarskie podczas przy-
gotowañ do wizyty Ojca Œwiêtego Jana
Paw³a II w Siedlcach wymusi³ inwestycje:
- Zainwestowa³em w manufakturê
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offsetow¹ – œmieje siê Edward Ksiê¿opol-
ski. Prawdziwy rozwój firmy nast¹pi³ w 2001
roku, gdy postanowi³ zainwestowaæ wszyst-
kie oszczêdnoœci w profesjonalny sprzêt
drukarski. Zastanawia³ siê nad kupnem u¿y-
wanej maszyny, ale okaza³o siê, ¿e nowa
kosztuje niewiele wiêcej, wiêc zdecydowa³
siê na zakup nowej. Okaza³o siê, ¿e by³ to
strza³ w dziesi¹tkê.

– Uczyliœmy siê dopiero pracy na tej
nowej maszynie, wiêc nie oby³o siê bez
awarii i napraw. Gdyby nie to, ¿e mia-
³em gwarancjê i zapewniony serwis,
zap³aci³bym krocie za œci¹gniêcie
do niej specjalisty – wspomina w³aœciciel
drukarni Iwonex.
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Rozwój firmy spowodowa³, ¿e z gara-
¿u przeniós³ siê do wynajmowanych po-
mieszczeñ przy ul. Terespolskiej. I znów
pomóg³ mu przypadek. Siedem lat temu,
podczas wyj¹tkowo mroŸniej zimy, wynaj-
muj¹cy zagrozi³ mu wy³¹czeniem central-
nego ogrzewania. Ta sytuacja uœwiadomi³a
mu, ¿e tak naprawdê nie jest panem na swo-
im. Zacz¹³ rozgl¹daæ siê za odpowiedni¹
dzia³k¹ i szybko znalaz³ j¹ w Ujrzanowie.
Równie szybko posz³o zaprojektowanie
nowej siedziby. Choæ prace inwestycyjne
rozpoczêto w paŸdzierniku, ciep³a zima
sprzyja³a i w styczniu inwestycja by³a
ju¿ pod dachem. Osiem miesiêcy póŸniej
wprowadzili siê do nowego budynku.

Edward
Ksiê¿opolski

w nowobudwanej
hali

drukarni
IWONEX.
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Obecnie drukarnia Iwonex oferuje swo-
im klientom kompleksow¹ obs³ugê od pro-
jektu a¿ po wykañczanie. Drukuje gazetki
reklamowe, foldery, ulotki, plakaty, katalo-
gi, albumy, ksi¹¿ki, czasopisma, etykiety,
metki, naklejki, papiery firmowe, teczki,
wizytówki, gad¿ety reklamowe i inne. Wy-
korzystuje w tym celu technologiê offse-
tow¹, sitodrukow¹, tampondruk oraz coraz
czêœciej druk wielkoformatowy. Do jej sta-
³ych klientów nale¿¹ firmy z ca³ej Polski,
w tym wiele bardzo du¿ych i znanych.

Gdy pytam Edwarda Ksiê¿opolskiego
o receptê na sukces w biznesie odpowiada:
- Gdy by³em m³ody ktoœ powiedzia³ mi,
¿e pieni¹dze oszczêdza siê wtedy, gdy
s¹. Ja nie wydawa³em tego, co zarobi³em
na handlu na przyjemnoœci czy przed-
mioty, których nie musia³em mieæ, tylko
odk³ada³em z myœl¹ o przysz³oœci. Nigdy
nie kupowa³em tego, na co mnie nie by³o
staæ. Inna osoba powiedzia³a, ¿ê bêdê
zarabia³ tyle, ile w³o¿ê w to serca. To praw-
da. Trzeba lubiæ to, co siê robi i pracowaæ
z zaanga¿owaniem. Ja lubiê swoj¹ pra-
cê i mogê powiedzieæ, ¿e sprawia mi przy-
jemnoœæ. Lubiê spotkania z ludŸmi,
lubiê z nimi rozmawiaæ. Ca³y czas siê
od nich czegoœ uczê. W firmie nie myœlê
tylko o tym, czym zajmujê siê teraz.
Planujê swoje dzia³ania z wiêkszym wy-
przedzeniem. Nie interesuje mnie to,
co robi konkurencja. Nie naœladujê niko-
go. Nauczy³em siê polegaæ na sobie i swo-

jej intuicji. Mam w³asn¹ wizjê rozwoju
firmy. Jak jej ju¿ nie bêdê mia³, to zajmê
siê czymœ innym.

Najwiêksz¹ przyjemnoœæ sprawia mu
podró¿owanie. - Podró¿e po œwiecie to
spe³nienie moich marzeñ. Lubiê byæ
w ruchu. Na pielgrzymce do Ziemi Œwiê-
tej pozna³em fajnych ludzi i teraz sta-
ramy siê organizowaæ wspólne wyjazdy
po œwiecie. Zazwyczaj podró¿ujê z ¿on¹,
ale nie zawsze jest to mo¿liwe, bo mamy
ma³e dziecko i dwie nastoletnie córki
– opowiada Edward Ksiê¿opolski. By³
w wielu krajach: Izrael, Egipt, Hiszpania,
W³ochy, Wêgry, Austria i w wielu innych.
Jednak jego ulubionym krajem pozostaj¹
W³ochy. Podobaj¹ mu siê kolory tego kra-
ju, s³oñce, lazurowe niebo, œnieg w Alpach,
smakuje mu tam jedzenie i wino. Do tego
zabytki, dobra i niedroga baza turystyczna.
Dlatego wraca tam co roku, mimo wielu
podró¿y w ró¿ne zak¹tki globu.

Nasz bohater nie wydaje pieniêdzy
jedynie na podró¿e po œwiecie. W jego
firmie jest œciana, na któr¹ trafiaj¹ podziê-
kowania od ludzi. Umie wspomóc m¹drze,
tak, ¿eby datek zosta³ wykorzystany na rzecz
piln¹ i zarazem potrzebn¹. Na rehabilitacjê
chorych, na ozdobienie œcian szpitala kolo-
rowymi wydrukami piêknych grafik.
Zbyt du¿o tego, ¿eby napisaæ o wszystkich.
Kto jest ciekawy, niech zajrzy do Ujrzano-
wa, do drukarni.
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Z góry widaæ wiêcej

Startuje siê na ³¹ce. Silnik rzêzi wydoby-
waj¹c z siebie ca³¹ moc. Motolotnia rozpêdza
siê przez jakieœ 60 metrów. Trzêsie siê wszyst-
ko. I nagle maszyna jak motyl odrywa siê
od ziemi i wznosi do góry. Lecimy. Robi siê
ciszej. Nic ju¿ nie trzêsie. Robi siê przyjemnie.
I mo¿na patrzeæ na wszystko z góry.

Miros³aw Zwoliñski od oœmiu lat lata
na motolotni, bo „ziemia z góry wygl¹da piêk-
niej”. M³odzieñcza lotnicza pasja, która pomi-
mo kierunkowych studiów nie zosta³a zawo-
dowo zrealizowana, do g³osu dosz³a w wieku

Miros³aw Zwoliñsli
dojrza³ym. Latanie da³o mu napêd do za³o¿e-
nie i budowy od podstaw w³asnej firmy i reali-
zacji innych sportowych pasji – narciarstwa
i nurkowania. Jednak przeloty na motolotni
to jego najwiêksza pasja.

Z wykszta³cenia in¿ynier konstruktor
lotniczy. Po studiach Miros³aw Zwoliñski wraz
z ¿on¹ wróci³ do ¯aboklik i podj¹³ pierwsz¹
pracê – w siedleckim Mostostalu. Potem by³
stan wojenny i roczna s³u¿ba w wojsku
na ulicach Warszawy. Po powrocie z wojska
wróci³ do pracy w Mostostalu. Pracowa³
na dziewiêciu ró¿nych stanowiskach w ró¿-
nych dzia³ach. W 1989 roku ju¿ jako szef

Miros³aw
Zwoliñski
przed hangarem.



dzia³u kontroli jakoœci zapisa³ siê na kurs jêzy-
ka niemieckiego. Po jego ukoñczeniu zakwali-
fikowa³ siê na wyjazd do pracy za granic¹
z firmy Polres w Rzeszowie. Gdy zg³osi³ prze-
³o¿onym ten fakt, dyrektor Aleksander Jonek
stwierdzi³, ¿e wkrótce bêdzie mia³ szansê
na wyjazd do Niemiec z w³asnej firmy. Krótko
potem wyjecha³ na kontrakt do Niemiec.
– Pracowa³em jako mistrz w niemieckiej
firmie produkuj¹cej rusztowania. Pozna-
³em wówczas nowe dla mnie zasady pro-
wadzenia wolnorynkowego przedsiêbior-
stwa. Dopiero tam zrozumia³em, ¿e w pol-
skich firmach mo¿na jeszcze du¿o zmie-
niæ, ¿e mo¿na produkowaæ szybciej, mniej-
szymi si³ami i bardziej dbaj¹c o jakoœæ pro-
duktu. W Niemczech prawdziwy majster
to taki, który sam potrafi zrobiæ ka¿d¹
robotê i na wszystkim, co robi¹ jego

ludzie, siê zna. Nie powiem, ¿e by³o lekko,
musia³em siê wiele nauczyæ. Ale poradzi-
³em sobie – uœmiecha siê Miros³aw Zwoliñ-
ski. Wróci³ do Polski z kontraktu w 1992 roku.
W kraju wia³y ju¿ nowe wiatry, du¿o siê zmie-
nia³o, Mostostal siê restrukturyzowa³ i konsoli-
dowa³. – Trochê podpowiada³em, co nale-
¿y zrobiæ, co i jak zmieniæ, ¿eby firma wy-
sz³a na prost¹. W moim odczuciu efekty
tych zmiany by³yby najlepsze, gdyby 100%
ludzi z firmy mia³o doœwiadczenia wy-
niesione z pracy w Niemczech – opowiada
Miros³aw Zwoliñski. W 1995 roku wyje¿d¿a
ponownie do Niemiec ju¿ jako przedstawiciel
handlowy Mostostalu. – Tam najlepiej siê re-
alizowa³em. Rok póŸniej pomaga³em przy
zak³adaniu spó³ki Baumann-Mostostal,
a gdy wszystkie formalnoœci zosta³y zapiê-
te na ostatni guzik, zosta³em jej prezesem.
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W 2004 roku, gdy prowadzona przez
niego spó³ka okrzep³a, zamarzy³ o spe³nie-
niu m³odzieñczych marzeñ i zapisa³ siê na
kurs motolotniowy. – Nauczy³em siê lataæ
i latam do dziœ. Dlaczego? Bo to nies³y-
chanie przyjemne. Takich motolotniowych
zapaleñców jak ja jest w Areoklubie Sie-
dleckim kilku. Pomog³a nam uczelnia
i miasto, bo udostêpni³y nam teren
na l¹dowisko i hangary. Starty i l¹dowa-
nia odbywaj¹ siê na B³oniach Papieskich,
w okolicach dawnego l¹dowiska dla heli-
koptera.

Miros³aw Zwoliñski ukoñczy³ kurs mo-
tolotniowy w Chrcynnem ko³o Nasielska,
gdzie mieœci siê stare wojskowe lotnisko, tam
te¿ zakupi³ swoj¹ pierwsz¹ motolotniê.
W Chrcynnem dzia³a bowiem jedyna w Pol-
sce pó³profesjonalna wytwórnia motolotni.

Wielu fascynatów latania wykonuje wózki
do motolotni samodzielnie, lecz element
noœny - tzw. skrzyd³o - lepiej kupiæ w wy-
twórni. – Samodzielne wykonanie skrzy-
d³a jest bardzo trudne, wiêc lepiej kupiæ
gotowe, od firmy, która zajmuje siê tym
profesjonalnie – opowiada Miros³aw Zwo-
liñski – Te dwa elementy – wózek i skrzy-
d³o ³¹czy jeszcze jeden element, tzw. prze-
gub kulisty. Ca³oœci¹ steruje siê poprzez
wychylenie œrodka ciê¿koœci, przyci¹ga-
j¹c lub odpychaj¹c lub przechylaj¹c dr¹-
¿ek w bok.

Motolotnia ma dwa miejsca – jedno dla
pilota i jedno dla pasa¿era. L¹dowaæ mo¿na
w ka¿dych warunkach, trzeba te¿ umieæ
wystartowaæ. Miros³aw Zwoliñski w ramach
æwiczeñ czasem wy³¹cza³ silnik i próbowa³
l¹dowaæ swoj¹ motolotni¹ „gdzie siê da³o”.
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Motolotniarstwo
- wielka pasja
Miros³awa
Zwoliñskiego.



– To niesamowita adrenalina, gdy siê pró-
buje takiego awaryjnego l¹dowania. Jed-
nak raz coœ nie wysz³o. Warunki by³y trud-
ne, wiatr by³ wtedy bardzo silny, wia³
podmuchami. Gdy zszed³em ni¿ej nad
lotnisko, zrobi³em kr¹g i wy³¹czy³em sil-
nik. Dmuchnê³o i ju¿ wiedzia³em, ¿e bêdê
mia³ niedolot – nie trafiê na pocz¹tek pasa
startowego. By³o za póŸno, ¿eby coœ zrobiæ.
Trach – i zaczepi³em wózkiem o ogrodze-
nie. Rozbiliœmy siê. Na szczêœcie, choæ mo-
tolotnia zosta³a zniszczona, my wyszliœmy
z tego zdarzenia ca³o. Ciê¿ko by³o siê z tej
pl¹taniny po³amanych rurek wypl¹taæ.
Od tego czasu nie æwiczê ju¿ l¹dowania
awaryjnego – opowiada z uœmiechem Miro-
s³aw Zwoliñski.

Lata³ na motolotni z dzieæmi, zabiera³
na loty ojca, lecz najwa¿niejsze kobiety z ro-
dziny wol¹ pozostawaæ na ziemi. – ¯ona nie
lubi lataæ, bo siê boi, mama te¿. A dla
mnie to niesamowite prze¿ycie – zachwyca
siê. Miros³aw Zwoliñski najdalej polecia³
do Bia³egostoku, lata³ te¿ do Radzynia i nad
Mazurami. – Leci siê na azymut. Jak
w powa¿nym lotnictwie przygotowuje siê
plan lotu, pos³uguje busol¹, wyznacza
kurs jak dla statku na morzu. Mo¿na
porównywaæ elementy obserwowane
z góry z tym, co narysowano na mapie.
Widoki s¹ cudowne. Najpiêkniejsze dla
mnie s¹ doliny rzek. Z góry mo¿na œle-
dziæ, jak rzeka wy¿³obi³a swoje koryto,
widaæ œlady dawnego przebiegu nurtu,

meandry i zakola. Dla mnie najpiêkniej-
szym widokiem jest dolina Liwca widzia-
na z góry, w dodatku to tylko 5 minut
lotu od Siedlec. W okolicy Kisielan mo¿-
na obserwowaæ meandry i prze³omy Liw-
ca, widaæ, jak woda wy¿³obi³a tê dolinê.
Mo¿na obserwowaæ jeziorka pozosta³e po
dawnych zakolach rzeki, patrzeæ na wspa-
nia³¹ zieleñ i obserwowaæ zbieraj¹ce siê
do odlotu ptaki. Lata siê razem z bocia-
nami w chmurach. Jeœli widaæ, ¿e gdzieœ
wysoko kr¹¿y bocian, to na pewno w tym
miejscu jest b¹bel ciep³ego powietrza. Boæ-
ki nie boj¹ siê motolotni, traktuj¹ j¹ jak
jeszcze jednego ptaka. Dopiero kiedy kurs
jest kolizyjny, wtedy odlatuj¹.

Motolotnia wznosi siê zazwyczaj na wy-
sokoœæ ok. 300 metrów, ale Miros³aw Zwoliñ-
ski lata³ i na wysokoœci 1000 metrów. Proble-
mem jest wtedy temperatura – im wy¿ej, tym
jest zimniej. Gdy na ziemi panuje temperatura
30 stopni, w górze mo¿e byæ ok. 0 stopni.
Gdy jest siê tak wysoko, motolotnia zaczyna
lecieæ jak szybowiec – wznosi siê na tzw.
kominach ciep³ego powietrza w górê i opada
w kominach zimnego powietrza. Prêdkoœæ
wznoszenia maszyny wynosi wówczas ok.
2-3 metry na sekundê. - Poziom adrenaliny
siê podnosi, to daje kopa, za tym siê têsk-
ni, to jest jak na³óg – te s³owa najlepiej od-
daj¹, co czuje cz³owiek siedz¹c w kruchej ³upin-
ce z aluminiowych rurek, z silnikiem
i skrzyd³em nad g³ow¹ lec¹c kilkaset metrów
nad ziemi¹. W dodatku wiedz¹c, ¿e gdy coœ
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zawiedzie, nie ma awaryjnego systemu zasila-
nia, jak w profesjonalnym sprzêcie lataj¹cym.

Oprócz latania Miros³aw Zwoliñski nurkuje
i jeŸdzi na nartach. – Zazwyczaj wyje¿d¿am
na rafê koralow¹ raz w roku, bo jest to
kosztowne i zawsze jest sporo problemów
organizacyjnych. Nie da siê jednak ukryæ,
¿e podwodny œwiat rafy koralowej to œwiat
jak z bajki. Cz³owiek ogl¹daj¹c te koloro-
we cudeñka pod wod¹ zapomina o wszyst-
kim, cieszy siê tylko, mog¹c je obserwowaæ.

 Na przeloty na motolotni Miros³aw Zwo-
liñski od 6 lat ma mniej czasu. Po sprzeda¿y
spó³ki Baumann-Mostostal Altradowi w 2006
roku za³o¿y³ firmê Olan. Swoj¹ siedzibê ma
w ̄ aboklikach. Jest to jedna z najprê¿niej roz-
wijaj¹cych siê ma³ych i œrednich firm z bran-
¿y rusztowañ i szalunków budowlanych wy-
konanych z aluminium. – Kapita³ za³o¿yciel-
ski wy³o¿yli inni, ale odpowiedzialnoœæ

za firmê w ca³oœci spad³a na mnie. By³o
bardzo ciê¿ko, czasem ¿a³owa³em, ¿e siê
w to wpakowa³em. Ale uda³o siê. By³o to
mo¿liwe dziêki funduszom unijnym na
rozwój ma³ych przedsiêbiorstw, oraz dziê-
ki Bankowi Polskiej Spó³dzielczoœci S.A.,
którego udzia³owcami s¹ banki spó³dziel-
cze z ca³ej Polski. Moim najwiêkszym ka-
pita³em s¹ ludzie, dziêki którym ka¿dego
klienta obs³u¿ymy od projektu do realiza-
cji zamówienia, zgodnie z jego potrzeba-
mi. Latanie na motolotni w chmurach,
gdy przez chwilê nie widaæ nic oprócz
mlecznobia³ych pasm, czêsto przypomina
pracê w biznesie z jego wyzwaniami i nie-
przewidywalnoœci¹. Dystans do problemów
budujê wtedy na fakcie, ¿e  ka¿da chmu-
ra na pewno kiedyœ siê skoñczy i wtedy
znów bêdziemy siê cieszyæ wspania³ymi
widokami – mówi Miros³aw Zwoliñski.
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Nauka, Kultura,

Sztuka
Opracowa³a Urszula Welik





Historiê tworz¹ ludzie

Ochrona œrodowiska pasj¹ ¿ycia

Tomasz Skrzyczyñski – doktor nauk
rolniczych, zamieszka³y w Nowym Opolu,
gm. Siedlce. Urodzony we wsi Krzepielów
na Ziemi Lubuskiej w 1946 roku. Syn rol-
ników zami³owany we wsi i pracy na roli,
co mia³o wp³yw na dalsze kszta³cenie
zw³aszcza po ukoñczeniu Liceum Ogólno-
kszta³c¹cego w pobliskim G³ogowie.
Studiowa³ w Akademii Rolniczej w Szcze-
cinie, gdzie odby³ sta¿ akademicki oraz
studia doktoranckie.

W czasie studiów i pracy w Szczeci-
nie narodzi³a siê druga pasja, a mianowi-
cie ochrona œrodowiska. W tym zakresie
ju¿ w czasie studiów rozpocz¹³ badania
naukowe pod koniec lat 60-tych ubieg³ego
wieku. Pocz¹tkowo w studenckim Kole
Naukowym Botaników, a nastêpnie jako
magistrant i doktorant w Katedrze Glebo-

Tomasz Skrzyczyñski
znawstwa. Pracê doktorsk¹ napisa³ na te-
mat wp³ywu zanieczyszczeñ emitowanych
do atmosfery na zmianê w³aœciwoœci gleb.

Praca dydaktyczna na uczelniach
w Szczecinie i Siedlcach zaowocowa³a ko-
lejn¹ pasj¹ dotycz¹c¹ metod nauczania, któ-
ra rozwija³a siê w czasie pe³nienia funkcji
prodziekana i prorektora ds. dydaktyki
w ówczesnej Wy¿szej Szkole Rolniczo–
Pedagogicznej w Siedlcach, a tak¿e w Kra-
jowym Centrum Edukacji Rolniczej w Brwi-
nowie na stanowisku dyrektora. Efektem
tej pasji by³o opracowanie wielu progra-
mów nauczania wraz z ich obudow¹
dydaktyczn¹.

Od 1998 roku pracuje w Wojewódzkim
Funduszu Ochrony Œrodowiska i Gospodarki
Wodnej w Warszawie, gdzie od 2008 roku
pe³ni funkcjê Prezesa Zarz¹du.
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...z ¯elkowa Kolonii

Halina Ka³u¿a jest profesorem na Uni-
wersytecie Przyrodniczo-Humanistycznym
w Siedlcach i kierownikiem Zak³adu Ekonomi-
ki, Organizacji Rolnictwa i Agrobiznesu. Jest eks-
pertem w Centrum Analiz Regionalnych i Lo-
kalnych w Warszawie. Odby³a sta¿e naukowe
na Uniwersytecie im. Humboldta w Berlinie,
na Uniwersytecie im. Karola Marksa w Lipsku
oraz na Uniwersytecie w Budapeszcie. By³a
uczestnikiem „Warsztatów Lokalnego O¿ywie-
nia Gospodarczego” (polsko-amerykañski pro-
gram partnerstwa lokalnego). Uczestniczy³a
w miêdzynarodowym forum „Rynki œwiatowe
w okresie prze³omu - odpowiedzi m³odych rol-
ników na globalne wyzwania”, zorganizowa-
nego przez Niemieckie Towarzystwo Rolnicze
w Hanowerze i uczestniczy³a w Programie
Polsko-Amerykañskiej Fundacji wymiany
studentów.

By³a koordynatorem regionalnym projektu
badawczo-wdro¿eniowego Ministerstwa Nauki
i Szkolnictwa Wy¿szego pt. „Lokalny system
edukacyjny jako instrument tworzenia gospo-
darki innowacyjnej”. Projekt ten realizowany
by³ przez Kolegium Nauk o Przedsiêbiorstwie
Szko³y G³ównej Handlowej w Warszawie oraz
Zak³ad Ekonomiki Organizacji Rolnictwa i Agro-
biznesu. Jego efektem jest podpisanie umowy
o wspó³pracy z Urzêdem Miasta w Siedlcach
i stworzenie w regionie siedleckim unikalnego
w skali ca³ego kraju elektronicznego systemu
zarz¹dzania edukacj¹ i rynkiem pracy. Jest to

Halina i Stanis³aw Ka³u¿owie
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projekt, dziêki któremu przedsiêbiorstwa otrzy-
muj¹ informacje o wchodz¹cych na rynek pra-
cy absolwentach, a szko³y maj¹ do dyspozycji
informacje o zapotrzebowaniu na pracê oraz
na  ekspertyzy i opracowania potrzebne dla biz-
nesu. W³adze samorz¹dowe otrzymuj¹ nie tyl-
ko informacjê o stopniu zgodnoœci poda¿y i po-
pytu na pracê, ale tak¿e nowoczesne narzêdzie
do zarz¹dzania kapita³em intelektualnym nasze-
go regionu. Projekt ten stanowi wzorcowy przy-
k³ad wspó³pracy pomiêdzy nauk¹, szkolnictwem
wy¿szym i w³adzami samorz¹dowymi. Ponad-
to wspó³pracowa³a z regionaln¹ gazet¹ „Echo
Podlasia” przy cyklu artyku³ów na temat kosz-
tów i op³acalnoœci produkcji rolniczej oraz bra³a
udzia³ w debatach poœwiêconych wa¿nym pro-
blemom regionu organizowanym przez „Tygo-
dnik Siedlecki”. Zainteresowania badawcze
dotycz¹ g³ównie problematyki przedsiêbiorczo-
œci, zw³aszcza na obszarach wiejskich. W swo-
ich badaniach ocenia wspó³czesne procesy i ten-
dencje przemian na obszarach wiejskich. Wyra-
zem tego by³y liczne publikacje oraz referaty
na konferencjach naukowych krajowych i miê-
dzynarodowych. Jest wspó³autork¹ podrêczni-
ka „Przedsiêbiorczoœæ. Jak za³o¿yæ i prowadziæ
w³aœn¹ firmê?”. Autorka oko³o 180 publikacji
i wspó³autorka 7 skryptów i podrêczników.
Organizowa³a lub wspó³organizowa³a szereg
imprez naukowych, w tym równie¿ konferen-
cje miêdzynarodowe.

Momentem, kiedy mo¿e oderwaæ siê
od pracy naukowej s¹ zajêcia jogi, w których
uczestniczy od 8 lat. Doskonalenie siê w tej
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Stanis³aw
Ka³u¿a

i jego
najwiêkszy

skarb.
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dyscyplinie sportu pozwala na wyciszenie i przy-
p³yw nowej energii  w pracy naukowej.

Stanis³aw Ka³u¿a jest lekarzem wetery-
narii. Pierwsz¹ jego placówk¹ by³a lecznica dla
zwierz¹t w Domanicach, gdzie pracowa³ w la-
tach 1977-1985. W znacznym stopniu przyczy-
ni³ siê do powstania nowej lecznicy w D¹brówce
£ug gm. Skórzec, w której do dzisiaj œwiadczy
us³ugi weterynaryjne. Jest spo³ecznikiem. By³
radnym wojewódzkim, powiatowym i gmin-
nym. Jest mi³oœnikiem i hodowc¹ go³êbi pocz-
towych. Laureatem licznych nagród i trofeów.
Hodowane przez Stanis³awa Ka³u¿ê go³êbie
bior¹ udzia³ w licznych zawodach krajowych

i zagranicznych, organizowanych przez Polski
Zwi¹zek Hodowców Go³êbi Pocztowych Od-
dzia³ Siedlce. - Nie ma piêkniejszej chwili dla
mi³oœnika go³êbi pocztowych jak powrót
go³êbia z trasy licz¹cej tysi¹ce kilometrów.
Hodowca go³êbi jest dla swoich ptaków tre-
nerem, dietetykiem i lekarzem dbaj¹cym
o ich zdrowie - mówi Stanis³aw Ka³u¿a. Go³ê-
bie hodowane przez Stanis³awa Ka³u¿ê, bior¹c
udzia³ w licznych zawodach czêsto powraca³y
w czo³ówce do go³êbnika. Jednym z najd³u¿-
szych lotów konkursowych, w którym bra³y
udzia³ Jego go³êbie to lot z Harlingen w Holan-
dii. Marzeniem hodowcy jest udzia³ podopiecz-
nych w Konkursie organizowanym w Afryce.

123
○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○





Historiê tworz¹ ludzie

Jestem z Igañ…

…I jestem z tego dumny. Chcia³bym, by
wszyscy mieszkañcy naszej wsi byli dumni
z tego, ¿e urodzili siê i mieszkaj¹ w Iga-
niach – wsi, w której wojsko polskie odnio-
s³o tak znacz¹cy sukces w czasie powsta-
nia listopadowego. I byli gotowi coœ dla niej
zrobiæ. Prezes Stowarzyszenia „Nasze Iganie”
Henryk Durka nie ukrywa, ¿e aby zrealizowaæ
ten cel, jest gotowy podj¹æ ró¿ne dzia³ania,
a plany ma na kilka lat naprzód.

Henryk Durka urodzi³ siê w roku 1960 we
wsi Iganie. Tu mieszka³ i mieszka, tu prowadzi

Henryk Durka
w³asn¹ firmê, a w wolnym czasie szefuje
Stowarzyszeniu „Nasze Iganie”. Ta prê¿nie dzia-
³aj¹ca organizacja pozarz¹dowa wiele zawdziêcza
niespo¿ytej energii i zaanga¿owaniu swojego
prezesa. Jego dzia³ania zosta³y docenione przez
cz³onków organizacji. W kwietniu 2012
Henryk Durka po raz drugi zosta³ wybrany
na prezesa Stowarzyszenia „Nasze Iganie”.

Inicjatorem powstania Stowarzyszenia
„Nasze Iganie” by³ Janusz Mikulski, ówczesny
przewodnicz¹cy Rady Gminy Siedlce. To on
zachêci³ ludzi i zorganizowa³ pierwsze spotka-
nie w Chodowie. To on przekonywa³ zgroma-
dzonych do za³o¿enia organizacji pozarz¹do-
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Uroczyste
ods³oniêcie
pomnika
w Iganiach,
13 wrzeœnia
1931 roku.
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wej, by móc korzystaæ  z funduszy europejskich,
oferowanych na realizacjê rozmaitych projek-
tów spo³ecznych. Nie by³o ³atwo zachêciæ
ludzi. Jednak zawsze znajdzie siê kilku zapaleñ-
ców, którzy maj¹ jak¹œ wizjê i chc¹ dzia³aæ.
S¹ i inni, którzy czekaj¹ i patrz¹, czy „coœ z tego
bêdzie”.  - Ludzie byli trochê nieufni, bali
siê, czy ich zaanga¿owanie nie zostanie
wykorzystane do jakiœ przekrêtów, ale jak
zobaczyli, ¿e chodzi  o zrobienie czegoœ dla
siebie, zaczêli siê w³¹czaæ – opowiada Hen-
ryk Durka.

Pocz¹tki nie by³y mo¿e zbyt imponuj¹ce,
ale wa¿ne by³o, ¿eby daæ przyk³ad, ¿eby poka-
zaæ, ¿e mo¿na coœ zrobiæ dla swojej „ma³ej
ojczyzny” i to niezbyt du¿ym nak³adem si³.
– Gmina zbudowa³a nam we wsi chodni-
ki, ale ju¿ na utrzymywanie na nich po-
rz¹dku pieniêdzy nie by³o. Wystarczy jed-
nak, by ka¿dy przy swojej posesji raz
na tydzieñ zamiót³ ten chodnik, by przy-
strzyg³ trawê, wyrwa³ zielsko, oczyœci³ rowy
i nie da³ im zarosn¹æ. To nie przekracza
przecie¿ naszych mo¿liwoœci. Ja tam niko-
mu nic nie nakazujê, ale o swój kawa³ek
drogi i chodnika dbam. Z tego co widzê,
dobry przyk³ad motywuje i zara¿a innych
– mówi Henryk Durka.

Zaczê³o siê od chodników, ale na tym
siê nie skoñczy³o. Teraz cz³onkowie stowa-
rzyszenia regularnie dbaj¹ o porz¹dek
na terenie przy pomniku upamiêtniaj¹cym
bitwê pod Iganiami. Mo¿e to niedu¿o, ale
jednak trzeba ten spory teren wykosiæ, uprz¹t-
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n¹æ skoszon¹ trawê, uporz¹dkowaæ teren
z odpadków, zadbaæ o drzewa i krzewy.
Zabiegi pielêgnacyjne wykonywane s¹ co
dwa-trzy tygodnie, w zale¿noœci od potrze-
by. Na pewno jest ³adniej, a to, ¿e teren przy
pomniku jest zadbany, zauwa¿aj¹ wszyscy,
a najbardziej przyjezdni, którzy podziwiaj¹
starania mieszkañców o ten fragment wsi.

Tradycj¹ sta³y siê organizowane co roku
przez stowarzyszenie obchody Œwiêta Niepod-
leg³oœci przy pomniku bitwy pod Iganiami.
Du¿ym zainteresowaniem mieszkañców ciesz¹
siê plenerowe imprezy organizowane przez
Stowarzyszenie, jak: kuligi, ogniska, œwiêto pie-
czonego ziemniaka. To pozwala nie tylko
na spotkanie mieszkañców, ale równie¿ na po-

znanie siê nowych osiedleñców, wymyœlanie
i planowanie kolejnych dzia³añ, a wreszcie
po prostu dobr¹ zabawê na œwie¿ym
powietrzu w gronie rodzinnym.

Stowarzyszeniu „Nasze Iganie” uda³o siê
zaistnieæ nie tylko w œwiadomoœci mieszkañ-
ców Igañ, ale tak¿e ca³ej gminy oraz mieszkañ-
ców Siedlec. Sta³o siê to w 2011 roku, w 180
rocznicê bitwy pod Iganiami, któr¹ uczczono
wspania³¹ lekcj¹ historii ogl¹dan¹ na ¿ywo –
rekonstrukcj¹ zdarzeñ z wiosny 1831 roku.
Ta du¿a, plenerowa impreza odby³a siê na tere-
nie Wy¿szego Seminarium Duchownego
w Opolu Nowym w dniach od 15 do 17 kwiet-
nia 2011 roku. Grupy rekonstrukcji historycznej
w mundurach z epoki pokaza³y manewry, wal-
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Rekonstrukcja
bitwy pod Iganiami,

w Opolu Nowym
w dniach

od 15 do 17 kwietnia
2011 roku.
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kê ogniow¹, musztrê, ¿ycie obozowe, a tak¿e
umundurowanie, wyposa¿enie i uzbrojenie
z epoki. W bitwie udzia³ wziê³o 196 osób,
w tym 65 uczestników grup rekonstrukcyjnych
z Bia³orusi i Litwy. Na ¿yuwo rekonstrukcjê
ogl¹da³o kilka tysiêcy osób, a jeszcze wiêcej
obejrza³o film w TV Siedlce oraz Telewizji
Powiatowej i na YouTube. Wspó³organizatora-
mi imprezy oprócz Stowarzyszenia „Nasze Iga-
nie” byli: Stowarzyszenie Regimentów Pu³ków
Polskich 1717-1831, Stowarzyszenie Artylerii
Dawnej Arsena, Pu³k 2gi Piechoty Xsiêstwa War-
szawskiego, Gmina Siedlce, Wy¿sze Semina-
rium Duchowne w Opolu oraz GOK w Chodo-
wie. Patronat honorowy obj¹³ biskup siedlecki
Zbigniew Kiernikowski oraz Marsza³ek Woj.
Mazowieckiego Adam Struzik. Finansow¹
pomoc w realizacji rekonstrukcji zapewni³o

a¿ 33 sponsorów – wœród których by³o wiele
znanych siedleckich firm. Rekonstrukcjê bitwy
obserwowa³ prawnuk zwyciêskiego genera³a
Ignacego Pr¹dzyñskiego Andrzej Radoszewski.

Z okazji rocznicy Stowarzyszenie wyda³o
okolicznoœciowe monety, pocztówki oraz ksi¹¿kê
o powstaniu listopadowym. Pod koniec roku
2011 ukaza³a siê równie¿ ciekawa publikacja
Rafa³a Dmowskiego pt.: „Bitwa pod Iganiami
10.04.1831. Wybór Ÿróde³.” Ksi¹¿ka zawiera
dokumenty pochodz¹ce ze zbiorów kilku
archiwów pañstwowych oraz pamiêtników wy-
danych na prze³omie XIX i XX wieku, w tym
równie¿ pamiêtników uczestników bitwy.
Trzecie wydawnictwo Stowarzyszenia pt.:
„Iganie wczoraj i dziœ” jest w przygotowaniu
i ma siê ukazaæ pod koniec 2012 roku.
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Sk¹d stowarzyszenie bierze pieni¹dze
na swoje dzia³ania? Cz³onkowie – a jest ich 38 –
dobrowolnie siê opodatkowuj¹ na dzia³ania
podejmowane przez ich organizacjê. Sk³adka
miesiêczna wynosi 5 z³otych, rocznie jest to kwota
60 z³. Na wiêksze projekty stowarzyszenie zbie-
ra datki od firm i prywatnych darczyñców.

W kwietniu 2012 roku Henryk Durka
po raz drugi zosta³ wybrany na prezesa Stowa-
rzyszenia „Nasze Iganie”. Jest to sukces prezesa,
który po trzyletniej kadencji, zosta³ pozytywnie
oceniony przez cz³onków organizacji.

Henryk Durka marzy, by stowarzyszenie
fundowa³o co roku nagrodê dla najlepszego
ucznia, wy³onionego w ca³orocznej rywalizacji
o najlepsze wyniki w nauce. Marzy mu siê rów-
nie¿ fundowanie pucharu dla najlepszych m³o-
dych sportowców. Zwyciêzcy otrzymywaliby
równie¿ nagrody rzeczowe. Zaanga¿owanie
m³odzie¿y w naukow¹ i sportow¹ rywalizacjê
w za³o¿eniu mia³oby odci¹gn¹æ uczestników
konkursu  od komputera oraz zachêciæ do na-
uki i do uprawiania sportu. Na razie w stowa-
rzyszeniu trwaj¹ rozmowy na ten temat, w pro-
jekt trzeba by jednak w³¹czyæ równie¿ nauczy-
cieli, dyrektorów szkó³, mo¿e równie¿ w³adze
gminy i firmy jako sponsorów.

Prezes Durka, sam zagorza³y zwolennik
zdrowego i aktywnego ¿ycia, chce zachêciæ
do uprawniania sportu  innych. Na razie uda³o
mu siê wynegocjowaæ, by sala gimnastyczna
przy Zespole Oœwiatowym w Iganiach by³a udo-
stêpniona dla cz³onków stowarzyszenia i ich
sympatyków 2 razy w tygodniu. Bêdzie to mo¿-

liwe od wrzeœnia, oczywiœcie pod warunkiem,
¿e bêd¹ wyznaczone osoby dbaj¹ce o zachowa-
nie na sali i w szatniach nale¿ytego porz¹dku.

Innym marzeniem Henryka Durki jest po-
mys³, by w szkole – na razie w Iganiach - wpro-
wadziæ ojców dzieci jako opiekunów dru¿yn
sportowych. Na pewno u³atwi³oby to pozyska-
nie sponsorów, zapewni³oby równie¿ pomoc
wychowawcz¹ i wsparcie przy realizowaniu
sportowego programu.

Pytany o hobby Henryk Durka odpowiada
z uœmiechem: - Moje hobby to rodzina. Czujê
siê odpowiedzialny za moich ch³opców, sta-
ram siê ich wci¹gn¹æ do swoich dzia³añ,
bo nie podoba mi siê, ¿e w dzisiejszych cza-
sach wszyscy s¹ coraz bardziej od siebie
oddaleni, choæ pozornie kontakt jest
³atwiejszy, bo prawie ka¿dy ma telefon
i dostêp do internetu jest bardzo ³atwy.
Fachowo nazywa siê to atomizowanie sto-
sunków spo³ecznych. Widzê to, co dzieje
siê z m³odzie¿¹ i nie bardzo mi siê to po-
doba. Zrobiê wszystko, ¿eby to zmieniæ, ¿eby
ludzie poczuli, ¿e razem mo¿na wiele zro-
biæ. Na szczêœcie mam wsparcie nie tylko
rodziny, ale równie¿ cz³onków stowarzy-
szenia, którzy nie tylko udzielaj¹ siê w czasie
ró¿nych naszych dzia³añ, wspieraj¹ rad¹,
ale równie¿ pomagaj¹ finansowo je zreali-
zowaæ. Naszym g³ównym priorytetem jest
budzenie patriotyzmu lokalnego, dumy
z tego, ¿e jestem st¹d, z Igañ. Cel jest szczyt-
ny i dlatego mam nadziejê, ¿e nam siê
to uda.
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„Wywijas” i inne filmy

M³ode pokolenie mieszkañców gminy to
równie¿ ciekawie zapowiadaj¹cy siê artyœci.
Jednym z nich jest Andrzej Jobczyk, urodzony
10 grudnia 1985 roku w Siedlcach.

Absolwent Liceum Sztuk Plastycznych
w Lublinie o profilu snycerstwo, obecnie
pisz¹cy pracê magistersk¹ w Wy¿szej Szko-
³e Filmu, Telewizji i Teatru im. Leona Schil-
lera w £odzi - na Wydziale Filmu Animo-
wanego i Efektów Specjalnych.

Andrzej Jobczyk fotografuje od 2003
roku. Swoje fotografie szybko zacz¹³ o¿y-
wiaæ przy pomocy prostych, a nastêpnie
coraz bardziej skomplikowanych progra-
mów graficznych. Swoj¹ pasjê  fotograficzn¹
kontynuowa³ na studiach w ³ódzkiej
„Filmówce”. Zaowocowa³a ona miêdzy
innymi krótkimi, jednominutowymi studenc-
kim etiudami animowanymi: „Autoportret”,
„Kinetyka” i „Kalinka”. Autor wykorzysta³
w nich w przewrotny sposób swoje foto-
grafie i w efekcie stworzy³ interesuj¹ce
studium zadanego tematu.

Jego film animowany „Wywijas”
(re¿yseria, scenariusz, animacje, zdjêcia
i monta¿ Andrzej Jobczyk) bra³ udzia³
w Festiwalu Animacji Filmowych Boruta-
Fest 2009 w £êczycy, gdzie zdoby³
II nagrodê w kategorii „filmy studentów
wy¿szych szkó³ plastycznych i filmowych”.
Ten sam film zosta³ pokazany w 2009 roku
w czasie konkursu krótkometra¿owych ani-

macji w Koszaliñskim Festiwalu Debiutów
Filmowych. Zosta³ tam zauwa¿ony i oce-
niony jako oryginalny i ciekawy.
„Wywijas” zdoby³ równie¿ wyró¿nienie
na OFAFA 2010 w konkursie etiud studenc-
kich. W 2010 roku w konkursie Polskich
Filmów Krótkometra¿ownych „Nowe
Horyzonty” film „Wywijas” zosta³ nomino-
wany do nagrody w kategorii film animo-
wany. Ostatnie filmy animowane Andrzeja
Jobczyka to – „Superstruna” z 2009 roku
oraz „Prêdkoœæ œwiat³a” z 2011 roku. Pierw-
szy film to wizualne przedstawienie surre-
alistycznych rozwa¿añ na temat kwarków
i atomów, zainspirowane teori¹ strun. Filmy
animowane „Wywijas” i „Superstruna”, by³y
prezentowane wielokrotnie w czasie prze-
gl¹dów i pokazów animacji studentów
PWST w miastach wojewódzkich ca³ej
Polski (Poznañ, Bydgoszcz, Lublin, Gdañsk,
Warszawa...).

Jest te¿ Andrzej postrzegany, jako zna-
komity fotografik. Nagrody, które otrzyma³
dotchczas za swoje zdjêcia œwiadcz¹ o bar-
dzo du¿ych mo¿liwoœciach tego m³odego
twórcy. A s¹ nimi: I nagroda w konkursie
firmy „Absolut” czy  I Nagroda w konkursie
„Viva! Photo Awards” 2009, w którym pra-
com jury przewodniczy³ Ryszard Horowitz.

12 czerwca 2010 r. w ramach projektu
„In the Loop: Video Art from the EU”
tryptyk („Superstruna”/„Kalinka”/„Synchro-
nizacja metryczna - Czarne oczy”) Andrzej
osobiœcie!!! zaprezentowa³ w Waszyngtonie

Andrzej Jobczyk
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w The Phillips Collection (presti¿owej gale-
rii sztuki wspó³czesnej).

W roku 2011 Andrzeja zaprosi³a radio-
wa Trójka do ogólnopolskiej imprezy
„Mêskie Granie”. Obok znakomitych mu-
zyków jak zespó³ Myslovitz, Leszek
Mo¿d¿er czy Wojtek Waglewski - Andrzej
wraz z Cyprianem Piwowarskim prezento-
wali dokonania komputerowej animacji.

„Próbuj¹c uchwyciæ istotê fotografii,
nieuchronnie musimy zmierzyæ siê z kil-
koma problemami. Niby fotografia jest
sp³aszczeniem reprodukowanej rzeczywi-
stoœci. Niby jest „realistyczna”, ale zdaje
siê byæ zarazem niekonwencjonalna.
Fotografia, czy raczej przedmiot fotogra-
fii ci¹gle nam umyka, nie daj¹c siê spro-
wadziæ do prostych, teoretycznych rozwi¹-
zañ (inaczej mówi¹c: dla ka¿dej teorii
fotograficznej mo¿na znale¿æ kontrteoriê).
Fotografia w rozumieniu Andrzeja Job-
czyka jest kontrteori¹ realizmu. Anali-
zuj¹c fotografiê nie tropi jej magi ani
fenomenu, ale kieruje j¹ w stronê œwia-
domych i nieuœwiadomionych procesów
i praktyk, poprzez które fotografia nabie-
ra znaczenia, i to znaczenia nadreali-
stycznego. Interesuje go nie tylko mate-
rialny przedmiot, jakim jest zdjêcie, ale
tak¿e dyskursy, w jakie uwik³any jest
widziany przez ogl¹daj¹cego obraz. Wa¿-
ne miejsce w rozwa¿aniach Andrzeja nad
rzeczywistoœci¹ ma zabawowy aspekt
widzenia œwiata. S¹dzê, ¿e w tak wcze-
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snym okresie twórczym, w jakim znaj-
duje siê Andrzej, jego „kwaœne” metafory
zaprowadz¹ go w s³odkie horyzonty - pisa³
w roku 2006 na ³amach magazynu „Bocznica”
Miros³aw Zdrodowski.

Z najnowszych wieœci mo¿emy dodaæ,
¿e Andrzej „za³apa³ siê” do miêdzynarodo-
wych pokazów „Polska szko³a animacji, jej
satelici i kontynuatorzy” i w paŸdzierniku
tego¿ roku bêdzie pokazywa³ „Wywijasa”
w Dublinie na festiwalu animacji Blackrock...

Filmy i etiudy filmowe Andrzeja mo¿na
obejrzeæ na You Tube w Internecie.

Historiê tworz¹ ludzie
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„Bierzemy nitkê i motamy...”

„Ma³a Pracownia” z Chodowa jest ro-
dzinn¹ firm¹ specjalizuj¹c¹ siê w produkcji
oryginalnych upominków reklamowych. Pro-
wadzi j¹ ma³¿eñstwo Ma³gorzata i Daniel
Jobczyk wraz z synem Bart³omiejem. „Ma³a
Pracownia” ma siedzibê w Chodowie przy
ul. Ogrodowej 18.

Firma powsta³a w roku 1996 trochê przez
przypadek. Opowiada Daniel Jobczyk: -
Odziedziczyliœmy po dziadkach gospodar-
stwo ogrodnicze w Chodowie. ¯ona Ma³go-
sia ukoñczy³a Liceum Plastyczne w Na³ê-
czowie. W roku 1983 wziêliœmy œlub. Po-
cz¹tkowo Ma³gosia pracowa³a w Centrum
Kultury i Sztuki w Siedlcach, ale po urodze-
niu dzieci zajê³a siê ich wychowaniem i zre-
zygnowa³a z pracy. Ja pomaga³em dziad-
kom, a potem sam prowadzi³em gospodar-
stwo ogrodnicze w Chodowie. Sporo zain-
westowaliœmy, buduj¹c now¹ szklarniê, tu-
nele, kupuj¹c  wyposa¿enie i sprzêt mecha-
niczny. Ale na pocz¹tku lat 90-tych op³acal-
noœæ ogrodnictwa zaczê³a drastycznie spa-
daæ. Mieliœmy dylemat, co dalej robiæ. ¯ona
malowa³a przez jakiœ czas obrazy - martwe
natury, sprzedawa³em je do USA, ale wci¹¿
szukaliœmy czegoœ innego. Poniewa¿ Ma³-
gosia skoñczy³a szko³ê plastyczn¹ o profilu
zabawkarstwo, wiêc poszliœmy w tym kie-
runku. Trochê podpowiedzieli nam znajomi,
pokazuj¹c lukê w rynku upominkowym.
Zaczêliœmy od produkcji koszulek.

Ma³gorzata i Daniel Jobczykowie

137

Daniel Jobczyk zaj¹³ siê organizacj¹
firmy oraz logistyk¹. Zaczê³o siê szukanie
odpowiednich produktów dobrej jakoœci. K³o-
poty by³y te¿ z zakupem pe³nej rozmiarów-
ki koszulek. Trzeba by³o równie¿ pomyœleæ,
gdzie sprzedaæ to, co siê wyprodukowa³o.
- Mieliœmy du¿o towaru, który do nas wró-
ci³, bo siê nie sprzeda³. Pewnego dnia ogl¹-
daliœmy festiwal muzyki country w Mr¹-
gowie. Za³adowaliœmy ca³y towar na busa,
zapakowaliœmy stoliki, krzese³ka i poje-
chaliœmy do Mr¹gowa. Tam na pniu
sprzedaliœmy ca³y towar. Potem jeŸdzi-
³em na kolejne imprezy, by tam sprzeda-
waæ to, co wyprodukowaliœmy- wspomina
Daniel Jobczyk.

Zim¹ Daniel Jobczyk pojecha³ na Targi
Poznañskie ze stoiskiem z upominkami.
W ci¹gu roku by³ na oœmiu takich impre-
zach, w tym równie¿ na Targach Reklamy.
Tam do jego stoiska trafi³ klient, który zapy-
ta³, czy by³aby mo¿liwoœæ zrobienia z ko-
szulki gad¿etu reklamowego w kszta³cie
smoka. Zamówi³ wówczas 500 sztuk. Potem
posypa³y siê kolejne zamówienia z ró¿nych
firm. Wiêksze zamówienia zazwyczaj opie-
wa³y na kilkaset do kilku tysiêcy  sztuk jed-
nego wzoru, z tym, ¿e koszulki  mia³y byæ
w ró¿nych rozmiarach. Poniewa¿ producenci
koszulek z Polski nie zawsze wywi¹zywali
siê z umów i obietnic, „Ma³a” zaczê³a sk³a-
daæ zamówienia na koszulki w Danii. Stam-
t¹d dostawa³a towar wysokiej jakoœci, w za-
mówionych rozmiarach i zawsze w okre-

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○



138

œlonym w umowie terminie. – Jedynie rêcz-
niki kupujemy w Polsce, bo znaleŸliœmy
bardzo solidnego kontrahenta, który
docenia nas jako klienta – opowiada
Daniel Jobczyk.

Wœród opracowanych wzorów szybko
pojawi³y siê psy i koty, s³oniki, kaczuszki,
ba³wanki, mamuty... i wiele, wiele innych.
Ca³y czas powstawa³y nowe wzory. – Wy-
myœla³a je Gosia. Zazwyczaj bior¹c pod
uwagê to, czym zajmowa³ siê zamawia-
j¹cy i jaki produkt mia³ reklamowaæ
nasz gad¿et. I to Gosia sama rêcznie je
wykonywa³a. To mrówcza robota – opo-
wiada Daniel Jobczyk

W 1999 roku „Ma³a Pracownia” po raz
pierwszy bra³a udzia³ w Targach Reklamy
w Warszawie jako wystawca. Od tego czasu
jest na nich obecna co roku i stale siê rozwija.
– Nasi odbiorcy id¹ ju¿ w setki. Wysy³a-
my swoje produkty do ró¿nych krajów –
do Francji, Litwy, Szwecji, do Czech i in-
nych krajów. Zamawiaj¹ u nas rekla-
mowe gad¿ety firmy krajowe i zagranicz-
ne. Iloœæ produkowanych wzorów idzie
ju¿ w setki i ci¹gle powstaj¹ nowe. Klien-
ci stale szukaj¹ czegoœ nowego, ¿eby
wypromowaæ swój towar. I my im tego
dostarczamy – chwali ofertê swojej firmy
Daniel Jobczyk. Tylko czêœæ z oferowanych
wzorów mo¿na obejrzeæ na stronie interne-
towej „Ma³ej Pracowni”. W ofercie s¹ wzory
wykonywane z koszulek, z rêczników,
z polarowych szalików i czapek. W firmie

Daniel Jobczyk
z Agnieszk¹ Radwañsk¹ na korcie.
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mo¿na zakupiæ równie¿ wysokiej jakoœci
koszulki, kamizelki i polarowe ocieplacze
z firmowym logo zamawiaj¹cego. Aby spro-
staæ zamówieniom, Pracownia „Ma³a” zatrud-
nia obecnie od dwóch do kilkunastu osób
w systemie cha³upniczym, oczywiœcie poza
rodzin¹.

- Oferujemy towar u¿ytkowy, który
ma ciekaw¹, oryginaln¹ formê. Jest jed-
noczeœnie gad¿etem, czymœ ³adnym
i milutkim, jak pluszak, a równoczeœnie
mo¿e s³u¿yæ jako ubranie, rêcznik czy
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szalik i czapka. Takie dwa w jednym –
jednoczeœnie reklamowy gad¿et i prak-
tyczna rzecz do u¿ytku. Ale to jest to-
war dla klientów z poczuciem humoru,
którzy potrafi¹ spojrzeæ na reklamê swo-
jego produktu nieco szerzej – Ma³gorzata
Jobczyk wie, o czym mówi. Sama metod¹
prób i b³êdów wymyœli³a ka¿d¹ ze sprzeda-
wanych form.

Rodzina Jobczyków oprócz prowadze-
nia rodzinnej firmy ma tak¿e inne po¿ytecz-
ne pasje. Ma³gorzata Jobczyk w opuszczo-

Daniel i Ma³gorzata z Mart¹ Domachowsk¹.



nych szklarniach, w których nie rosn¹ ju¿
pomidory, sadzi egzotyczne roœliny i tworzy
w³asn¹, oryginaln¹ oran¿eriê. W domu Job-
czyków czêsto znajduj¹ ratunek porzucone
psy i koty, którym nastêpnie Ma³gorzata szu-
ka innych, spokojnych domów. Daniel Job-
czyk wybudowa³ kort i z pasj¹ gra w tenisa.

Kiedy Daniel gdziekolwiek wymienia
swoje nazwisko zostaje zapytany o Wies³a-
wa Jobczyka s³ynnego polskiego hokeistê
urodzonego w Siedlcach. - Tak! To bliska
rodzina - odpowiada z dum¹.

Wies³aw Jobczyk Przez 12 sezonów
ligowych rozegra³ 392 mecze i strzeli³ 354

140
Wies³aw Jobczyk z Danielem przy domowym cieœcie.

gole. Zdobywca Z³otego Kija Sportu dla
najlepszego hokeisty kraju (1981-82), w re-
prezentacyjnym ataku partner Andrzeja Za-
bawy i Leszka Kokoszki. Jest 5-krotnym
mistrzem Polski (1980, 1981, 1982, 1983, 1985),
4-krotnym królem strzelców ligowych (1979,
1981, 1982, 1983).

Zaczyna³ grê w siedleckiej Pogoni
(do 1973), potem by³y kluby œl¹skie: Bail-
don Katowice (1974-78), Zag³êbie Sosnowiec
(1978-85) po kluby niemieckie: Duisburger
SC (1985-87), EC Ratingen (1987-89) i We-
ssel, Moehrs, Duisburger SC.

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○

○




